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Obsežen načrt komunalnih del:

Ali je neg vrsti
vaša

Kaj bo z bazenom?
Z načrti za kopališče 

5 olimpijskim baze
nom, ki naj bi stal pri 
Politični šoli za Beži- 
Sradom, ne gre vse »po 
načrtih«. Politična šola 
jn gradbena srednja šo
te zahtevata namreč 
zase zemljišče, kjer naj 
bi bil bazen. Svet za ur
banizem občinske skup
ščine bo v začetku sep
tembra razpravljal o 
tem zapletu.

Joško Pirnar - pred
sednik uredniškega 
odbora

Izvršbi odbor občinske kon
ference Socialistične zveze de
lovnega ljudstva Bežigrad je 
'menoval Joška Pirnarja za 
Predsednika uredniškega od
bora časopisa »Zbor obča- 
bbv<<- Joško Pirnar, nekdanji 
^bornik in predsednik beži- 
t«8 i 6 občinske skupščine, 
je sicer direktor časopisno za- 
‘oauškega podjetja »Gospo- 

ski vestnik« in glavni ure 
tega časopisa.

Med drugim bodo uredili okolico 
blokov ob Glavarjevi ulici in v Sav
skem naselju pri trgovini »Prehrana« 
- Ob Titovi cesti na Ježici poseben 
pas za kolesarje in pešce

Več kot 400 milijonov 
S dinarjev znaša vrednost 
komunalnih del, ki so jili 
letos že opravili v beži
grajski občini, so nam po. 
vedali na stanovanjskem 
podjetju. Letos je prišlo 
na vrsto za ureditev pre
cej takšnih ulic, o katerih 
so občani leta in leta raz
pravljali na zborih voliv
cev. Tako sta denimo, as-

V kampingu manj 
gostov

Lani v juliju mesecu je 
kamping obiskalo (i.337 turi
stov (7.947 nočitev), letos v 
istem mesecu pa 5.029 gostov 
(7.282 nočitev). Doba bivanja 
se je podaljšala, gostov pa je 
spričo manj avtobusnih turi
stov občutno manj. Predvsem 
se pozna, da je manj zahod
nih Nemcev. Avgusta bo sko
raj 1.500 gostov manj kot lani.
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faltirani Robbova in Jan
ševa ulica, v kratkem bo
do pričeli urejati Kolarje
vo ulico, prostor okrog 
trgovine »Prehrane« v 
Savskem naselju, pot za 
kolesarje in pešce ob Ti
tovi cesti na Ježici in Čr
nučah itd. Tudi gradnja 
komunalnih naprav v no
vem, zapadnem delu Sav
skega naselja teče v redu, 
rekli bi urejeno, bolj kot 
smo bili tega navajeni do. 
slej pri gradnji novih na
selij.

Denar za komunalo se 
nuteka iz različnih virov: 
komunalni prispevek za 
urejanje zemljišč, iz cest 
nega sklada, iz občinskega 
proračuna, potlej pa je tu 
še novi prispevek za upo
rabo mestnih zemljišč in 
prispevki nekaterih podje
tij-

Denar od komunalnega pri
spevka je šel za asfaltiranje 
Prekmurske in Grasselijeve

SPET V ŠOLO
Prvi teden septembra se 

bodo spet odprla šolska 
vrata. Približno 600 naj- 
mlajših bo za Bežigradom 
prvikrat prestopilo prag 
učenosti v pravi šoli. 
Njim in njihovim starej
šim vrstnikom (več kot 
4.000 jih bo) želimo uspeš
no šolsko leto.

Septembra nov 
vrtec v Stožicah

Sredi septembra bodo 
za stolpnicami v Soseski 
VI v Stožicah odprli nov 
vrtec. Sprejel bo 120 otrok 
in dojenčkov. Vrtec so pri
čeli graditi lani septem
bra; računali so, da bo 
otvoritev že junija, ven
dar se je gradnja zavlek
la, ker se obrtniki niso dr
žali dogovorjenih rokov.

Vrtec gradi gradbeno 
podjetje »Obnova«, denar 
pa je zagotovila občinska 
skupščina in stanovanjsko 
podjetje. Opremo so iz
delali po temeljito prou
čenih načrtih, ki jih je 
snoval znani arhitekt Niko 
Kralj, sodelovali pa so 
zdravstveni in pedagoški 
strokovnjaki Zveze prija
teljev mladine Slovenije.

Okolica vrtca jeseni še 
ne bo urejena, pač pa bo
do še do zime uredili pri
merne poti.

S PRORAČUNOM 
NI TEŽAV

Občinski proračun letos do
bro kaže. Do konca meseca 
julija se je nabralo 1,7 mili
jarde Sdin dohodka. To je 62 
odstotkov od vsote 2,9 mili-

j Vsak član ZK i 
r mora biti 
j aktiven

Reorganizacija Zveze komunistov 
na območju bežigrajske občine

‘ V.VLAoLUlZVvPV V O w L VJ

I ulice (za zadnjo je polovico jarde Sdin. kolikor računajo, 
■ zneska T>riSt>evalo tudi urad- rlo Kn rlnhrvUrnv vse let.rv čezneska prispevalo tudi grad

beno podjetje »Obnova«), 
uredili so hodnik v Gogalovi 
ulici, v kratkem pa bodo za
čeli to ulico asfaltirati proti 
šoli v Stožicah. V Savskem 
naselju urejajo prostor med 
ulico Luize Pesjakove, gerko- 
vo in Majaronovo ulico; de
nar je prispevalo tudi pod
jetje »Prehrana«. Prihodnji 
mesec bodo začeli graditi ce
ste In poti v naselju severno 
od Glavarjeve ulice, urejati

Nadaljevanje na 5. strani

"lem" * 'stemu. Cas j«,
ln zamisli

iv *lulnjem letu — od 
J-Plenuma CK ZKJ sem 
ZJ* b,I° Precej govorje- 
nl.5* •? rM,0B',h za reorga- 
in IC!}° Zvt‘ze komunistov 
"o tem, kako naj bi sc 
ulr^^lrate. da bi to 
Učni 0 nJ('ni Ulejnopoli- 

enl te družbeni vlogi v 
si-

da besede 
■l,,, —“ uresničimo z
sklepov,? tc™ govorijo
Z .In ,• S(*! tK ZKJ
vin l, Julij sk,ePi
jul ; CK ZKS Od 20. 
se eJ“ 1!Hi1 in »teepl zadnje 
ZK i komiteja
13 .^.'teljana, ki je bila 
poni ,'J;V Zato ni potrebe 
^vlj.ti jasna in že na- 

8 na s‘al Sfa ter sklepe.

s£l:>r CIanov °Wte-
Knri 4komiteja ZK Beži- 

a )o na osnovi tc\h

sklepov pripravila konkre
ten predlog za reorganiza
cijo ZK. O tem bo občin
ski komite ZK razpravljal 
na seji prve dni septem
bra. Predlog bomo za tem 
dali v razpravo članstvu. 
Pri tem želimo na kratko 
poudariti tole:

Bistvo In cilj reorgani
zacije ZK je povečanje 
idejnopolitičnega vpliva 
ZK na družbena dogajanja 
v pogojih današnje samo
upravne družbe. To Je 
mogoče doseči samo z ve
čjo angažiranostjo vsake
ga člana ZK. Za to nalo
go Jo potrebno večje Idej
nopolitično usposabljanje 
komunistov, da bi lahko 
globlje dojeli bistva druž
benih dogajanj.

Nadaljevanje na 3. strani

I Novembra nova 
I trgovina v Dolu

Gradnja trgovin v Dolu do- j bro napreduje. Ce ne bo za
stoja pri obrtniških delih, so 

I nam dejali na stanovanjskem 
| podjetju »Bežigrad«, bo trgo

vina za Dan republike odprta.
Poslopje je začelo graditi 

I gradbeno podjetje »Obnova« 
. konec meseca junija; investi- 
I tor pa je stanovanjsko podjet- 
I je. Poleg večje trgovine kla- 

sičnega tipa bo tam tudi pro
stor za poštni urad in pisarno 

I krajevne skupnosti, zraven pa 
■ bo stanovanje za hišnika.

Brez opreme bo zgradba ve- 
I ijala približno 100 milijonov 
. Sdin. Trgovski lokal bodo da- 
| li v najem; zanj se zanima 
' podjetje »Prehrana«, ki ima 
i že zdaj trgovino v Dolu; le-ta 
I pa je v zelo neprimernih 
prostorih.

da bo dohodkov vse leto; če 
to vsoto razdelimo na dva
najstine, potem je bilo do
hodkov v prvih sedmih mese
cih celo za 4 odstotke več, 
kot bi znašal idealni priliv. 
Ker prejšnja leta ni bilo ta
ko, je razlaga v tem, da so 
dohodke zelo previdno plani
rali, bolj kot so predvideli pa 
so se tudi povečale plače za
poslenih v gospodarskih or
ganizacijah bežigrajske obči
ne. Povečanje plač pa seveda 
takoj vpliva na občinski pro
račun, saj je prispevek iz ose
bnega doohdka najpomemb
nejši vir.

Uporabniki proratunskega 
denarja redno dobivajo ob
činske dinarje in tukaj ni te
žav. Kar zadeva investicije, 
bodo tudi ta denar porabili 
kot je v načrtih, le da so po
nekod v zastanku zaradi po
manjkljive dokumentacije.

Brigita je spoznala 
nove prijateljice
Na počitniškem obisku v Umagu 
in Stopniku

Tako kat vsa leta prej so tudi letos številni 
mladi Bežigrajčani odšli na zaslužene počitni
ce. Nekateri so odšli na morje, v planine s 
svojimi starši ali tetami, mnogi so obiskali 
strice in tete na deželi in seveda predvsem 
babice in dedke. Nekateri pa so odšli v kolo
nijo. Saj Je tu navadno najbolj prijetno, tu je 

' vsaj eden izmed sošolcev, prijateljev ali znan
cev jz ulice. Vse je bolj sproščeno kot pri 
stari mami, kjer je treba nabirati travo za zajce, 
ali pa početi kaj di-ugega, kar mladim glavi
cam sredi poletja ne gre vedno v račun. Zato 
ni čudno, da so posebno fantje, pa tudi dekle
ta, ponosni, če lahko na začetku šolskega leta 
na ves glas povedo, da so bili v koloniji.

Za naše bralce smo obiskali dve koloniji. 
Tabornikov nismo poiskali pa ti nam bodo 
tako ali tako sami napisali, kako so preživeli 
letošnje poletje. Mi pa vam na srednjih stra
neh poročamo, kako so se imeli mladi Beži
grajčani v Umagu, na morju, in v Stopniku pri 
Vranskem, kjer ni morja, je pa zato hmelj, pa 
krave in zajci, za katere ni bilo treba nabirati 
trave.

Tekst in slike: Jože Vetrovec

I-
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16 milijonov že zbranih 
za pomoč Arabcem

V akciji za pomoč arabske
mu ljudstvu so bežigrajska 
podjetja doslej prispevala več 
kot 16 milijonov Sdin, Zbira
nje pomoči še traja in bo pre
dvidoma zaključeno' konec 
meseca.

Republiški koordinativni od
bor za pomoč žrtvam agresi
je je sporočil, da bo doslej

zbrano blago prodal preko ne
katerih večjih trgovskih orga
nizacij v Ljubljani po zniža
nih cenah. Iztrženi denar bo
do nakazali na skupni žiro ra
čun. Gre predvsem za tisto 
blago, ki ni ustrezalo, da bi 
ga kot pomoč poslali v arab
ske dežele

Delovna akcija na 
Mali planini

Mala planina. — Zadnjo soboto in nedeljo v av
gustu je 32 črnuških planincev — prostovoljcev pri
pravilo in zabetoniralo drugo ploščo na planinskem 
domu, ki bo naslednji mesec že pod streho. Večino 
podpornikov so v soboto na ramah znesli v breg — 
400 do 500 metrov daleč! V nedeljo pa so navsezgodaj 
zastavili lopate in zvečer do sedme ure zabetonirali 
ogromno ploščo, ki je »požrla« nekaj čez 50 mešanic 
peska, cementa in vode. Največje delo je opravlje
no. Zdaj pa še zadnji naskok in planinska koča — 
pravi hotel bo pod streho.

O mladinskem prestopništvu 
za Bežigradom piše sodelavec 
Zavoda za socialno delo Franc 
Mlinarič. STRAN 8
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»Večjo veljavo 
hišnim svetom«
V 4. številki »Zbora obča

nov« smo objavili sestavka 
»Krajevna skupnost in stano
vanjsko gospodarstvo« ter 
»Večjo veljavo hišnim sve
tom« Bralec R. W. nas je 
opozoril na nektere nejasno
sti. Takole meni:
□ Zakon o pravicah in dolž
nostih stanovalcev pri up
ravljanju stanovanjskih hiš 
v 4. členu določa naslednje: 
hišni svet skliče zbor stano
valcev najmanj enkrat letno 
in sicer najpozneje do konca 
februarja; sklicati ga mora 
tudi, kadar to zahteva naj
manj '/j stanovalcev hiše; in 
dalje v 3. členu: zbor stano
valcev voli in odpokliče hišni 
svet in posamezne njegove 
člane.

Tem pravicam nasproti je 
bil v mesečniku »Zbor obča
nov« št. 4 natisnjen članek 
»Krajevna skupnost in sta
novanjsko gospodarstvo«, ki 
v tretjem odstavku priobča 
naslednje: zbor stanovalcev 
skliče krajenva skupnost, v 
večjih stanovanjskih hišah 
oz. več manjših hišah sku
paj, kjer izvolijo hišne svete 
in na vsakih 10 hiš po c 3- 
ga delegata za skupščino sta
novalcev. Te volitve je treba 
izvesti do meseca oktobra 
letos, v sodelovanju s stano
vanjskim podjetjem.

V prilog pravicam hišnih 
svetov pa je v istem meseč
niku pod naslovom »Večja 
veljava hišnim svetom« med 
drugim priobčeno naslednje: 
da so v zvezni skupščini, na 
stalni konferenci mest v Opa
tiji, kot tudi na mnogih se
stankih, kjer so razpravljali 
o hišnih svetih, odobravali 
idejo, da je potrebno dopol
niti republiške zakone o go 
spodarjenju s stanovanjskimi 
zgradbami s tem, da se vsem 
hišnim svetom prizna poslov
na in pravna sposobnost pri 
izvrševanju nalog s področja 
tekočega vzdrževanja zgradb. 
In dalje v enem od priobče
nih odstavkov: če bi bil hiš
ni svet pravna oseba, bi lah
ko sklepal pogodbe in spo
razume ... itd.

Uresničenje nakazane ideje 
bi brez dvoma prispevalo k 
uspešnejšemu pristopu hišnih 
svetov pri upravljanju stano
vanjskih hiš v družbeni last- 
nini. f

V članku naveden način 
določanja delegatov v skup
ščino stanovalcev, pa je v na
sprotju z določilom tretjega 
odstavka člena 11 Zakona o 
pravicah in dolžnostih stano
valcev pri upravljanju stano
vanjskih hiš, ki določa: dele
gate stanovalcev v skupščino 
volijo zbori stanovalcev za 
dobo dveh let.

Postavlja se vprašanje ali 
je stanovanjsko podjetje u- 
pravičeno spreminjati ali ce
lo ukinjati zakonske določbe 
in če je, zakaj se te spre
membe ne objavljajo, da so 
poznane tudi tistim, ki ima
jo z njimi posla .

Končno pa še pripominja
mo, da je za sklic zbora star 
novalcev ter voiltev hišnih 
svetov odrejen čas do konca 
oktobra 1.1. odločno prekra
tek, ker je to čas, ko so sta
novalci na letnih odmorih, 
za tudi ni pričakovati ude
ležbe, ki bi bila upravičena 
postaviti sklep. Sicer pa dvo
mimo, da bi krajevna skup
nost s pičlo odmerjenim ka
drom mogla sklicati zbore 
stanovalcev v 400 hišah, ki 
pripadajo v delokrog stano
vanjskega podjetja »Beži
grad«.

Za pojasnilo smo naprosili 
Republiški sekretariat za ur
banizem. Odgovorili so nam 
takole:

Po 11. členu zakona o pra
vicah in dolžnostih stanoval- 
ev odločilne določbe statu- 

vanjskih hiš (Uradni list 
SRS, št. 36/65) so za obli
kovanje skupščine stanoval
cev odločilne določle statu
ta posameznega stanovanjske
ga podjetja.

Odgovor na vprašanje, ka
ko se oblikujejo skupščine 
stanovalcev, o katerem raz
pravlja pisec članka »Kra
jevna skupnost in stanovanj
sko gospodarstvo« v njego
vem tretjem odstavku, je 
treba zato poiskati v statu
tu posameznega stanovanj
skega podjetja. Odveč je po
udariti, da mora biti statut 
stanovanjskega podjetja skla
den z določbami veljavnih 
predpisov.

Ob stališču bralca k član
ku »Večja veljava hišnim 
svetom« pa pojasnjujemo, da 
je Republiški sekretariat za 
urbanizem izdelal osnutek 
zakona o spremembah in do
polnitvah zakona o pravicah 
in dolžnostih stanovalcev pri 
upravljanju stanovanjskih 
hiš. Po tem osnutku naj bi 
bil priznan hišnim svetom 
status pravne osebe. Osnutek 
je bil poslan širšemu krogu 
ustreznih inštitucij in je še 
v obravnavi. Obravnava naj 
bi koristno služila za obliko
vanje ustreznih izhodišč za 
ureditev vprašanja samo
upravljanja na stanovanjskem

področju v SR Sloveniji.

Igrišče ob Glavarjevi 
ulici

»Sl šal sem, da je bilo za 
letos v načrtih, da bi ob Gla
varjevi ulici zgradili igrišča 
za otroke in ml idino. Ker je 
prostor, predviden za to igri
šče, zelo zanemarjen, me za
nima, kako je s tem načr
tom.«

Z. S., Glavarjeva ul.
■ Na občini so nam pove

dali, da so izdali lokacijsko 
odločbo za zunanjo ureditev 
tega predela. Na stanovanj
skem podjetju računajo, da 
bodo z deli začeli po 1. sep
tembru. Zapletlo se je, ker 
gradbmo podjetje »Stavbe
nik« ni držalo obljube, da 
bodo odstranili material, ki 
jim je ostal na gradbišču; re
kli so, da ga nimajo kam od
peljati.

Trm bodo zdaj uredili več
jo travnato površino, sicer pa 
je prostor rezerviran za otro
ški vrtec.

Gostilna »Kačič«
»Ko so podrli gostilno .Ka

čič' sem mislil, da bodo tudi 
lepše uredili okolico; namreč, 
zdi se mi, da je ta predel ob 
Titovi cesti zdaj še bolj za
nemarjen kot prej. Ali ni 
škoda tako lepega prostora.«

A. J., Bež grad
■ Prostor, kjer je stala 

gostilna »Kačič« je še vedno 
gradbišče: tam gradijo kolek- 
tor. Na stanovanjskem pod
jetju so nam povedali, da 
bodo uredili parkirni prostor, 
računajo, da bodo z deli kon
čali do začetka vinskega sej
ma na Gospodarskem razsta
višču. Pristavili so še, da bo
do na tem parkirnem pro
storu — po sporazumu z ob
činsko skupščino — pobirali 
pristojbino, in sicer po 200 
starih dinarjev za parkiranje 
avtomobila na dan.

|
DOPISUJTE 
V ZBOR 

OBČANOV

LJUDJE: DAJTE KRI ZA
Kri ni voda

Vse pogostnejši so pri
meri, da ljudje nejeverno 
odkimajo z glavo, ko išče
mo krvodajalce.

»Kam gre vsa ta kri?« 
sprašujejo.

In prav imajo. Zakaj 
jim ne bi vsakokrat — 
ob vsaki krvodajalski akci
ji natočili (razen klobase) 
še kozarec »čistega vina«? 
Kako in kaj?

Koliko krvi letno potre
buje Slovenija? Koliko kr
vodajalcev in koliko krvi 
so dali v minulem letu? 
Koliko velja bolnišlnico 
določena količina krvi? 
Po koliko bolnišnice pla
čujejo kri zavodu za trans
fuzijo oziroma Zavodu za 
socialno zavarovanje? Kak
šni so manipulacijski stro
ški in kakšna je dejanska 
obračunana cena krvi, ki 
jo krvodajalci darujejo — 
sočloveku.

Samo točni odgovori in 
čisti računi bodo vrnili za
upanje krvodajalcem, ki 
zdaj nemo stoje ob strani. 
Potem se ne bo več doga
jalo, da bi bolnišnice kdaj 
pa kdaj ostajale tudi brez 
kozarca krvi, kakor se do
gaja zdaj.

»Zakaj vsak občan nima 
a svoji osebni izkaznici 
označene svoje krvne sku
pine?« naprej sprašujejo 
občani.

»Kri bi že dal, ko bi vi
del človeka, ki jo potrebu
je,« trde nekateri. Morda, 
tudi to ne bi bilo slabo, 
še posebej če pomislimo 
na številne prometne nes
reče, na hitro pomoč.

Predvsem pa ne pozabi
mo, kadar pozivamo ljudi, 
naj darujejo del svojega 
najpomembnejšega živ
ljenjskega soka, da KRI 
NI VODA! N. L.

9 Slabi rezultati 
humane akcije 

® Kje so vzroki?
BEŽIGRAD, avg. — Na se

dežu občinskega odbora Rde
čega križa nam je Anica Ga
šperšič o letošnji krvodajal
ski akciji med drugim pove
dala naslednje:

»Kljub dobro organizirani 
krvodajalski akciji, ki smo 
jo pripravili za 18. in 19. ju
lij, je bil odziv naših obča
nov zelo slab. Največ krvo
dajalcev se dala podjetja: 
Avtoabnova 35, Zavod za var
jenje 12, Gasilska bridaga 
10, Elma Cjmuče 30, potem 
pa so prihajali samo posa
mezniki. V dveh dneh se je 
od 400 planiranih krvodajal
cev oglasilo na odvzem krvi 
samo 187.

Po planu za letos bi mora
la naša občina dati 1.750 kr
vodajalcev, vendar smo jih 
doslej zbrali komaj 1.100. Z 
dodatno krvodajalsko akcijo 
jeseni bomo morali pridobiti 
za ta humani namen še 650 
prostovoljcev«.
• Kje so vzroki, da je kr

vodajalcev zmeraj manj?
»V prenekaterih gospodar

skih organizacijah se ne po
trudijo ravno preveč, da bi 
svojim ljudem pravočasno 
povedel', kako potreben nam 
je vsak kozarec človeške 
krvi. Organizacije za odvzem 
včasih sploh niso pripravlje
ne. Na drugi strani pa so 
ljudje bolj ali manj.nezaup
ljivi do teh akcij, ker jim 
nikdar ne damo čistega ra
čuna, zakaj porabimo kri, 
koliko jo porabimo in koliko 
jo dobimo. Bolnišnice mora
jo namreč drago plačati kri 
zavodu za socialno zavaro
vanje, čeprav stroški zanjo 
niso ravno tretirani (odvzem, 
konzerviranje, manipulacije 
itd.). Vedeti moramo nam
reč, da kri kot pomemben

NA GOSPODARSKEM RAZSTAVIŠČU:

13. vinski sejem
Na Gospodarskem razstavi

šču bodo 1. septembra odprli 
eno najbolj znanih in zdaj že 
tradicionalnih prireditev v 
Ljubljani: »Vinski sejem«. Le
tos že trinajsto leto zapored. 
Sejem na GR ima sicer urad
no precej drugačno ime: 
mednarodni sejem vin, žga
nih pijač in sadnih sokov, ki 
mu priključijo šc specializi
rani sejem kletarske in vino- 
uradn ške opreme ter speci
alizirane sejem gostinske in 
turistične opreme.

Mnogo prej, preden se od- 
pro sejemska vrata, so na 
Gospodarskem razstavišču že 
delale strokovne komisije. 
Sestavljajo jih mednarodno 
priznani strokovnjaki ki oce
njujejo vina, žgane pijače in 
sadne sokove.

Letos so prejeli 226 vzorcev 
žganih pijač iz desetih dr
žav. Najnišje priznanje »girand 
prix« so podelili irski pijači 
irish mist liquer«, sicer pa 
je 56 vzrocev žganih pijač 
dobilo zlate kolajne, 133 sre
brne in 17 vzorcev bronaste 
kolajne.

Komisija za ocenjevanje 
vin je dobila kar 901 vzorcev. 
Poslali so jih ne le iz Fran
cije, Grčije, Italije, Španije 
in drugih znanih evropskih 
»svinskih« držav, temveč tu
di iz Argetine, Avstralije, No
ve Zelandije in Združenih 
držav Amerike, vsega iz 17 
dežel. Komisija je podelila 
405 zlatih kolanj, 436 srebr
nih in 7 bronastih. Jugoslo
vanska vina so dobila 104 
zlate kolajne, 145 srebrnih 
in 6 bronastih odličij.

Strokovnjaki so ocenili tu
di 61 vzorcev sadnih sokov iz

SOČLOVEKA
življenjski sok dobimo od 
prostovoljnih krvodajalcev 
brezplačno.

Petega septembra bomo 
imeli ponovno krvodajalsko 
akcijo, v naši občini je vrsta 
delovnih organizacij, ki se 
letos sploh še niso odzvale, 
niso dale niti enega samega 
krvodajalca. Med njimi so 
na primer: Ardel, Cenientar, 
opekarna Črnuče, vsa grad
bena podjetja, Kristal, vsa 
gostinska obrt, Ljubljanske 
mlekarne kolektivi osnovnih 
šol, razen črnuške osemletke, 
ki je dala 5 krvodajalcev, 
itd.«

® In česa — mimo tega — 
še pogrešate?

»Posebno poglavje pred
stavlja SKRB ZA STARE. Tu 
nismo naredili še skoraj ni
česar. Zgodilo se je, da je 
star, osamljen mož zbolel —

In umrl. Imel ni nikogar, ki 
bi mu skuhal vsaj skodelico 
čaja. Peti dan po smrti so ga 
našli v njegovem stanova- 
nju . . .

Cas je, da organiziramo 
vsaj laično nego ostarelih ob
čanov v okviru krajevnih 
skupnosti. Znano je, da smo 
doslej prav za stare ljudi na
redili najmanj. Vsi pač nima
jo takšnih pokojnin, da bi si 
lahko privoščili na starost 
življenje, kakršnega imajo 
imajo nekateri v »hotelu« za 
ostarele na Taboru. In verje
li ali ne — v naši občini ima
mo veliko starejših ljudi, ki 
so nesebične pomoči v bolez
ni na domu še kako potreb
ni. Upam, da bomo letos 
jeseni tudi to zanemarjeno 
vprašanje, spravili z mrtve 
točke.« .

N. L.

PRAZNIK POSAVJA
Proslavili bodo 7. september

V Stožioah, na Ježici in v 
Savljah bodo spet slovesno 
proslavili krajevni praznik 
Posavja, 7. september. Kra
jevna skupnost, krajevna or
ganizacija Zveze borcev in

Mini-golf cenejši
Gradnja mini-golfa pri »Šter

nu« je veljala okrog 200 mili
jonov Sdin. Do 1. julija so 
na mini golfu zaslužili 3.300 
tisoč Sdin. Z začetkom sep
tembra bodo znižali vstopnino 
na 250 Sdin za odrasle, za 
mladino pa bo ostala ista ce
na kot doslej — 200 din. Raz 
mišljajo, da bi uvedli pose
ben popust za klube.

Jugoslavnje, Švice in Malija. 
Podelili so 6 zlatih kolanj, 15 
srebrnih in 14 bronastih. Ju
goslovanski sadni sokovi so 
dobili dve zlati, 11 srebrnih 
in 14 bronastih kolajn.

Bazen
pri »Šternu«?

Gostinsko podjetje Bežigrad 
sc intenzivno ukvarja s pra
staro idejo, da bi pri »Šter
nu« končno zgradili plavalni 
bazen. V Avstriji in na Če
škem, kakor pravijo, so za
čeli graditi cenene bazene, in 
sicer takole, preprosto izkop
ljejo jamo določenih dimen
zij, stene in dno pa obrizgajo 
s posebno maso (poliester) 
pod pritiskom. Vse skupaj 
okrepijo s steklenimi vlakni. 
Podoben bazen naj bi zgradili 
tudi pri Šternu, v dimenzijah 
50 x 21 x 1,5 m. Opremili bi 
ga seveda tudi s posebno či
stilno napravo, veljal pa ne bi 
več kot 25 milijonov Sdin, 
medtem ko bi klasični bazen 
veljal vsaj petkrat toliko. Pri 
Šternu (staro predvojno ko
pališče) je vse nared: strani
šča, kabine, gostilna in impro- 
vizirana igrišča.

Plin tudi 
v Stoššcah

Mestna plinarna gradi na 
Titovi cesti plinovod, ki bo 
povezal novo Sosesko VI z 
obstoječim omrežjem. Plino
vod bo tekel po Titovi cesti 
in Turnerjevi ulici do Sose
ske VI Dela dobro napredu
jejo; računajo, da bo plino
vod približno v dveh mesecih 
dagrajen.

Mimo razstave kletarske, 
vinogradniške, gostinske in 
turistične opreme, bo letos 
na Gospodarskem razstavi
šču v okviru vinskega sejma 
tudi posebna razstava »So
dobno stekleničenje«. Prika
zali bodo sodoben sistem pol
njenja, zapiranja in etiketi
ranje pijač. Barmani bodo 
priredili prvo jugoslovansko 
tekmovanje v mešanju pijač; 
najbolje uvrščeni bodo šli z 
jugoslovanskimi pijačami 
tekmovat na svetovno prven
stvo barmanov.

Pokušina nagrajenih pijač 
iz vsega sveta bo od 1. do 10. 
septembra; na Gospodarskem 
razstavišču bo tudi zaba
viščni prostor.

g ZBOR

odbor SZDL so že pripravili 
program. Predsednik krajev
ne organizacije Socialistične 
tveze Miro Dešman nam je 
povedal tole:

»Ena osrednjih točk letoš
nje proslave bo razviijs pia- 
pora krajnega organizacijo 
Zveze borcev Stožicc, Ježica 
in Savlje; organizacija nosi 
ime Danile Kumar. Pokrovi
telj razvitja prapora bo to
varna TONOSA. Tam je Da
nila Kumar pred vojno tudi 
delala. Prapor bomo razvili 
na slavnostni seji krajevne 
skupnosti in družbenih orga
nizacij, ki bo 7. sepiembra. 
Na seji bo govoril Miro Kos, 
udeleženec akcije pred 26 le
ti, 7. septembra 1941, ko je 
skupina aktivistov lapadla 
ilalij insko patruljo. To je bil 
prvi spopad z okupatorji na 
Posavju in ta dan smo Izbrali 
za praznik.

10. septembra bo komemo
racija na partizanski grobni
ci. Mladino v osnovni šoli bo
do s.znanili z zgodovino NOB 
na Posavju, pripravljajo pa 
se štafeto: mladina bo šla do 
spominskih plošč in tam po
ložila cvetje.

Na sporedu bodo tudi 
športne prireditve: Partizan 
Jež ca bo organiziral turnirja 
v koša ki in badmintonu, po- 
merili pa se bodo tudi stavi 
nogometaši. Gasilci bodo v 
tednu praznovanja priredili 
vajo.«

OBČANOV
glasilo občinske kon- h 
femce SZDL L ju- | 
bljana—Bežigrad. Iss- 

: baja vsak mesec |j 
Ureja uredniški od- 

: bor. Predsednik ure- |
| dniškega odbora;
* Joško Pirnar. Odgo- 

H vorni urednik: Ja-
ii nez Snoj — Cena 
| Izvodu: 40 starih dl- | 

’ narjev, letna na-roč- f 
f nina 300 starih dl- ’ 

narjev, za delovne 
J organizacije tisoč ? 

i starih dinarjev. — |
Tekoči račun

I NB 501-8319/2 — Ro- -j 
j koplse in slike po- g 
i| šiljajte na naslov:

: »Zborobčanov«, 
j Ljubljana, Parmova j 
| 33.
f-.,ill!lltllll!illlllllllltllllllllllllllltllil!lllllll:illllllllllllllllllllllllllllllllil[l|]i?

Na Črnučah gradijo 
kanalizacijo

Prečrpovalna kanalizacija v 
spodnjem delu Črnuč bo knia- 
lu končana. Pripravljajo tu
di načrte za podaljšanje kana* 
iizacije do Poboršta in Gmaj
ne. Denar je že obljubila ob
činska skupščina, potrebnih 
pa bo še približno 50 mllU0* 
nov S din.

Kanalizacijo na Črnučah i° 
bilo treba zgraditi, ker je zeW 
naraslo število prebivalstvi! 
zaradi neurejene kanalizacij® , 
je ogroženo tudi zajetje er’ 
nuškega vodovoda.

Privatne sobe
V naši občini imamo 48 Pr£ 

vatnikov, ki oddajajo turis' 1‘’ 
ne sobe. letos smo zabelo^11 
v teh sobah manj gostov k° 
lani. Sobe so po 800, 1.300 1 
1.500 Sdin za noč. ,,

Medtem ko smo lani v na 
občini imeli 5.768 gesto* 
(11.591 nočitev), smo Jih letos 
doslej zabeležili 2.010 (*u\. 
nočitev). Podatki veljajo 
prenočišča v Zveznem gf*®. 
nem centru, politično s° 
kamping in privatne sobe.

2 ZBOR OBČANOV avgust



De4r
Občina bo še vnaprej 

skušala vplivati na podjet
ja, da bi poravnala svoje 
deleže.«

Prva seja 
bo septembra

^Ljubljana je ena..."
Podpredsednik mestnega sveta inž. Ljubo Levstik o nekaterih mestnih zadevah

STARI GREHI
Spet bo govora 
o financiranju 
strokovnega šolstva

Strokovno šolstvo je za- 
radi denarja že precej ča
sa v škripcih. Bežigraj
ska občinska skupščina je 
o tem že večkrat razprav
ljala in verjetno bo že kar 
na prvi jesenski seji spet 
govora o neporavnanih de
ležih, ki bi jih morala pri
spevati podjetja. Predsed
nik. občinske skupščine 
Karel Kušar meni o tem 
problemu takole:

»Strokovno šolstvo je 
doslej financiral medob
činski sklad. Težave so na
stale zaradi tega, ker ob. 
cine članice tega skla
da, niso poravnale obvez 
‘z Preteklih let. V izobra 
zevalno skupnost, ustanov
ljeno letos junija, je pri
šel _ medobčinski sklad s 
Pasivo. Podjetja tudi niso 
sklenila pogodb z občina- 
nu, ker to ni bila obveza 
ajnpak prostovoljna odlo- 
citev; podjetja svojih ob
veznosti niso poravnala v 
Predvideni višini, zaradi 
cesar je primanjkljaj v 
preteklih letih in letos 
največ nastal. Sklad je ra
čunal s 100 “/• realizacijo 
'z občinskih proračunov, 
kot tudi »prostovoljnih ob
vez« podjetij, kar pa se 
seveda ni uresničilo.

Zaradi tega smo v naši 
občini že nekajkrat klicali 
vsa podjetja in jih prosili, 
da bi financirali strokov
no šolstvo. Uspeh je bil le 
delen, medtem ko je ob
veza iz občinskega prora
čuna poravnana do konca 
leta.

Prva jesenska seja občinske 
skupščine bo v prvi polovici 
septembra. Zbrali se bodo le 
odborniki zbora delovnih 
skupnosti in obravnavah pol
letne obračune. Ker služba 
družbenega knjigovodstva še
le zdaj dostavlja podatke, 
treba pa jih jc še obdelati, 
tega gradiva ni mogoče ob
ravnavati prej.

Konec prihodnjega meseca 
se bosta zbrala na seji oba 
zbora občinske skupščine. 
Odbornike bodo seznanili s 
programom dela do konca 
leta. Že na prvih sejali bo 
skupščina razpravljala o pre
gledu izvršenih komunalnih 
del v občini; poročilo pri
pravlja stanovanjsko podjetje. 
Govora bo še o financiranju 
šolstva, reorganizaciji zdrav
stva, o zazidalnem načrtu Čr
nuč in tako dalje.

Dušan Dolinar, novi 
podpredsednik 
občinske skupščine

Na zadnji seji občuii..^ -i.u- 
pščine so za podpredsednika 
izvolili Dušana Dolničarja, od
bornika in predsednika zbora 
delovnih skupnosti. Dosedanji 
podpredsednik Vlado Beznik 
je prosil, da bi ga razrešili, 
ker je preobremenjen v služ
bi.

Dušan Dolničar bo oprav
ljal to dolžnost neprofesional
no, tako kot predsednik skup
ščine in dosedanji podpred
sednik.

Na zborih volivcev jeseni 
bo govora o nekaterih po
membnih mestnih zadevah: 
nadaljevala se bo razprava o 
družbeno politični ureditvi 
Ljubljane, volivci pa bodo 
razpravljali še o 4-letnem 
perspektivnem planu razvoja 
gospodarstva in družbenih 
služb v Ljubljani, o načrtu 
stanovanjske in komunalne 
gradnje ter seveda o prora
čunu občin in mestnega sveta 
za prihodnje leto. O vseh teh 
zadevah bo seveda obširno 
razpravljal tudi mestni svet.
• »Ena osnovnih tem bo

Novi odbornik 
dr. Simo Opačič

V 21. votivni enoti v Sav
skem naselju so na nado
mestnih volitvah izvolili dr. 
Sima Opačiča za odbornika 
bežigrajske občinske skupšči
ne. Dobil je 424 glasov, 19 
glasovnic pa je bil neveljav
nih. Nadomestne volitve so 
bile zaradi tega, ker je prejš
nji odbornik te volivne enote 
odstopil.

Reorganizacija milice
Skladbo z novim zakonom 

o notranjih zadevah so tudi v 
bežigrajski občini reorganizi
rali službo milice. Zdaj je v 
občini le ena postaja milice 
(Bežigrad), ki ima svoj odde
lek na Črnučah. Komandir po
staje milice je Niko Majdič, 
njegova pomočnika sta Leo
pold Vovk in Ignac Korošec, 
komandir oddelka na Črnučah 
pa je Marijan Kamel.

,Kratki stiki'
— Kako pa kaj stiki s 

poslanci, smo pobarali žu
pana.

— Samo eden me je po
klical: posredoval je zara
di nekega stanovanja...

NOVA TRGOVINA V DOLU

nadaljevanje razprave o druž
beno politični ureditve Ljub
ljane in morebitni spremem
bi statuta mesta, ki bo sledi
la tej razpravi,« je dejal pod
predsednik mestnega sveta 
inž. Ljubo Levstik, ko nam 
je pojasnjeval program dela 
mestnega sveta za jesensko 
obdobje.

»Druga pomembna zadeva,« 
je dejal, »bo razprava v 4-let
nem perspektivnem načrtu za 
razvoj gospodarstva in druž
benih služb na področju me
sta. Gradivo je že pripravlje
no. Mestni svet bo v prihod
nje v večji meri zasledoval 
in podpiral razvoj gospodar
stva in družbenih dejavnosti 
v mestu. Potlej nas čakajo še 
konkretne naloge pri reorga
nizaciji šolstva in zdravstva, 
govora pa bo tudi o združe
vanju še nekaterih služb na 
področju mesta in uveljavitvi 
tistih, ki so že skupne za vse 
mesto.«

Katere službe, razdrobljene 
po občinah, bi po vašem še 
kazalo združiti?
• Verjetno bi bilo smotr

no, če bi združili finančne 
službe občin in mesta. Raz
viti pa moramo službo za 
proučevanje gospodarstva in 
družbenih dejavnosti v okvi
ru dosedanjega zavoda za ce
ne, ki bo moral čimpreje 
spremeniti vsebino svojega 
dela in jo prilagoditi naslovu, 
ki ga po sklepu mestnega sve
ta že nosi: zavod se zdaj 
namreč imenuje Zavod za 
analize in cene.

Kako pa nasploh ocenjujete 
odnose med »občinami« in 
»mestom«?
• Sodelovanje poteka ob 

vse večji uveljavitvi objektiv
nega dejstva, da je mesto ne
deljiva celota in da se morajo 
mnoge zadeve na področju 
mesta čim bolj enotno reše
vati.

Enotno financiranje k te
mu precej pomaga.
• Mislim, da je enotno fi

nanciranje kolektivne komu
nalne potrošnje (vzdrževanje 
parkov, čiščenje ulic, javna 
razsvetljava, cestna signaliza
cija), kar smo uvedli letos, 
pokazalo dobre rezultate. Nič 
več ni velikih razlik v komu
nalnem standardu med posa
meznimi občinami, dela pa so 
bolj racionalno in smotrno 
organizirana.

še eno važno zadevo bomo 
morali enotno urediti: to je 
gradnja stanovanj za borce z 
nalogo, da rešimo to vpraša
nje v celoti, čim pravičneje 
in v najkrajšem možnem 
času.

V razvoju mesta nas čaka 
še nekaj nalog, ki jim ni mo- 
goče prilepiti etikete: »občin
ske«.
• Sem bi štel gradnjo no

ve bolnice, rekonstrukcijo 
Ljubljanskega gradu, gradnjo 
zimskega bazena, pa novo av
tobusno postajo. Pri gradnji 
kliničnega centra ima poleg 
republike pomembno vlogo 
tudi mesto. Pripraviti bo tre
ba načrte za grad in zimski 
bazen ter se pripraviti na po
stopno uresničitev teh načr
tov. O tem bodo morali po
prej povedati svoje mnenje 
občani našega mesta; njihovo 
mnenje bomo morali v polni 
meri upoštevati.

Do prihodnje turistične se
zone bo treba urediti novo 
avtobusno postajo oziroma 
urediti kar ves Trg Osvobo
dilne fronte pred kolodvo
rom, ki je danes hud prome
tni problem Ljubljane.

Od investicij, ki jih uresni
čujemo, bi omenil naprave 
za razstrupljevanje plina. 
Verjetno bomo že po novem 
letu imeli v Ljubljani raz- 
strupljen plin.

Precej skrbi povzročajo re
zerve vode. Letos bo zgrajen

rezervoar na šišenskem hri
bu z zmogljivostjo 8000 kub. 
metrov vode, pozneje pa še 
v Šentvidu in Mostah.

Kako pa je letos z mestnim 
proračunom?
• Dohodki in izdatki so

takšni, kot smo predvideli. 
Posebnih težav ni. Značilno 
je, da poravnavamo obvezno
sti iz preteklih let; pričaku
jemo, da bomo v prihodnjo 
leto prenesli zelo malo teh 
neporavnanih obveznosti.

!”vsak član ZK 
j mora biti 
■ aktiven

Nadaljevanje s 1. strani
■ Vsak član ZK mora biti 

povezan in mora delovati
■ v osnonvi organizaciji ZK
■ kot matični organizaciji in 
I z enako odgovornostjo tu- 
" di v aktivih ZK, komisi- 
| jah, skupinah, posvetova

njih in drugih oblikah de
lovanja ZK, katerih na-

| men je, da se člani ZK 
idejnopolitično usposab
ljamo za delovanje in vpli- 

I vanje na družbena doga- 
I jan j a v delovnih organiza

cijah, v območju krajevne 
I skupnosti, mesta itd.
I Sprejete dogovore smo ko

munisti dolžni uresniče- 
I vati.
I Pri vsem tem je sila po- 
_ membna usmeritev orga

nizacij ZK za vključevanje
* mladih, naprednih ljudi v 
m članstvo ZK. Storjen je že

prvi korak. V zadnjih ne-
■ kaj mesecih je bilo za
■ Bežigradom sprejetih v 

ZK 45 mladih. Pri tem so
* se posebej prizadevale or-
■ ganizacije ZK v Savskem 
1 naselju, na gimnaziji Be-
■ žigrad in PTT šoli.

Organizacijsko struktu-
* ro ZK spreminjamo, da bi 
g . bolje ustrezala potrebam

za aktiviranje in angažira-
* nje komunistov. Na ob-
■ močju naše občine deluje 

zdaj v gospodarstvu 37
* organizacij ZK z 995 čla- 
| ni, v družbenih službah

19 organizacij s 461 člani 
in na terenu 22 organiza-

■ cij z 1229 člani, skupaj je j 2685 članov ZK. Predlaga
mo, da ne bi v večjem

I obsegu spreminjali ali 
| ukinjali organizacij ZK.

Le člani ZK tistih organi- 
B zacij, ki so številčno majh- 
i ne, naj bi se vključili v 

terenske organizacije ZK, 
| namesto sedanjih osnov- 
1 nih organizacij pa bi os

novali aktive ZK. S priza
detimi organizacijami se 

a bomo o tem pogovarjali.

Četrtne
organizacije

| V duhu sklekov mestne
ga komiteja ZK Ljubljana 

I organiziramo v mestu če- 
| trtne organizacije ZK, pri 

mestnih naseljih pa kra- 
I jevne organizacije ZK. 
| Smisel in bistvo četrtnih 

organizacij je razviden iz 
I sklepov zadnje seje mest- 
9 nega komiteja ZK Ljub- 

Ijana. S četrtnimi organi- 
B zacij ami ZK bomo vzpo- 
3 stavili več žarišč angaži

ranja in delovanja komu- 
| nistov na območju mesta. 
3 Četrtno organizacijo ZK 
« tvorijo vse organizacije 
H ZK na njenem območju
■ in vsi tam živeči član/
■ ZK. Delovanje, komunistov 
I za območje četrti določa
■ konferenca četrtne organi-
■ zacije. Konferenco sestav

ljajo komunisti, izvoljeni | 
za 2 leti in šteje 50 do 70 ■ 
članov. Sestane se večkrat ■ 
na leto, sklicuje jo četrtni I 
komite ZK ali ustrezno ■ 
število članov konference ■ 
ali ZK osnovne orgamiza- I 
cije. Delo konference vodi * 
delovno predsedstvo.

Člane četrtne konference I 
ZK volijo osnovne organi
zacije (matične organiza- I 
leje), za zdaj na vsakih |
12 do 14 članov ZK enega 
člana. Zagotoviti moramo | 
ustrezen delovni sestav | 
četrtnih konferenc ZK in 
pa da pridejo v njihov se- I 
stav tudi aktivni pripadni- § 
ki JLA. _

Četrtni komite ZK '
Izvršilni organ četrtne 

konference ZK je njen 9 
komite, četrtni komite _
ZK, ki šteje 9 do 11 čla
nov. Sekretarja četrtnega I 
komite ZK voli konfe- • 
renoa neposredno. Četrtni j 
komite ZK izvršuje sklepe ■ 
konference, daje pobude g 
in predloge za delo kon- I 
ference, organizira razne ■ 
oblike delovanja komuni- a 
stov ter sklicuje četrtno 
konferenco. Četrtna kon- “ 
ferenca ZK bi imela vsaj D 
tri komisije: komisijo za | 
organizacijska in kadrov- * 
ska vprašanja v ZK, ko- jj 
misijo za idejna vpraša 
nja s področja družbeno
ekonomskih odnosov v fl 
gospodarstvu in komisijo | 
za idejna vprašanja s po
dročja javnih služb. Poleg | 
teh hi četrtna konferenca |
ZK imenovala še druge 
občasne komisije ter stal- | 
ne in občasne aktive ZK. |

Tako organizacijsko stru
kturo četrtne organizacije j 
menjamo, da bi zagotovili | 
močnejši vpliv baze, član- _ 
stva, na politiko ZK in S 
močnejšo povezavo orga- U 
nov ZK s članstvom. „

Na območju naše obči jjj 
ne bomo imeli tri četrtne 
organizacije ZK: četrtna j 
organizacija ZK Bežigrad, g 
četrtna organizacija ZK 
Savsko naselje, ki zajema I 
tudi območje krajevne g > 
skupnosti »Boris Kidrič« 
ter ^četrtna organizacija ;
ZK Posavje, ki zajema ob- | 
močje Stadiona, Stožic, _ 
Ježice in Črnuč. Vsaka teh 
organizacij bo imela 800 U 
do 900 članov. _

Ko bo občinski komite 
dokončno sprejel predlog 
o tej reorganizaciji in ob- | 
segu četrtnih organizacij, g 
bomo ta predlog dali v 
razpravo članstvu. V raz- j 
pravah, ki bodo trajale g 
približno do 20. oktobra, 
bodo sodelovali tudi čla
ni občinskega komiteja, g 
Za tem pa bomo izvedli 
konference četrtnih orga
nizacij ZK

Janez ŽELEZNIK m
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Zakonski predpis o SIRUKOVNt SOLt 
TRKAJO NA BLAGAJNE

Strokovni poizkus 
(eksperiment)

Težka finančna situacija, 
ki že dve leti kot mora 
pritiska na naše strokovne 
šole, se zdi kot zanimiv 
poizkus, kako te šole ven
darle lahko vegetirajo s 
skrajno skromno odmerje. 
nim denarjem.

Strokovni učitelji na teh 
šolah pa se nam nehote 
zde kot poizkusni kunci, 
ki po potrebi tudi po li 
dni žive brez kruha, če ga 
ravno zmanjka. Tako je, 
tako se dogaja! Denarja za 
strokovne šole ni dovolj, 
ker podjetje, ki je oblju
bilo, da ga bo dalo, zahte
va, naj svoj delež, najprej 
odrine sosednje podjetje. 
Po načelu: najprej ti, po
tem jaz!

In denarja za strokov
ne šole ni — oziroma ga 
je zmeraj premalo.

V zadnjih dveh letih so 
si na ta način srednje 
strokome šole nabrale že 
bogate izkušnje, kako se 
da živeti tudi brez, oziro
ma z zelo malo denarja. 
Predvsem so to občutili 
učitelji, ko prvega ni bilo 
plače .. ali pa so bile ta
ko skromne kot pokojni
ne.

Ves čas nam je vsem 
jasno, da moramo zagoto
viti stalen in zanesljiv vir 
denarja za strokovne šole. 
To pa lahko stori le za
kon in nihče drug. Tudi 
to je očitno. Ce takšnega 
zakona v kratkem ne bo
mo dobili, potem je bo
lje, da se takoj odločimo, 
katerih šol ne potrebuje
mo več.

Dokazano je, da učitelj 
v najboljšem primeru tudi 
po 14 dni zdrži brez plače, 
kaj več pa si menda zares 
ne bi mogel privoščiti, če 
vemo, da zasluži po 
76.000 S din na mesec. In 
nič več, če slučajno popol
dne doma ne krpa čev
ljev ali ravna karamboli- 
rane avtomobile! Kaj lah
ko se nam na ta način pre- 
kvalificira in obesi šolo 
na klin. NL

financiranju šolstva
Za Bežigradom so štiri 

strokovne šole: Center
strokovnih šol ima približ
no 1.300 učencev in učenk. 
Gradbeni šolski center 
700, »Iskrina« šola 200 in 
PTT šola približno 400 v 
vsakem ciklusu. Te šole se 
ubadajo z enakimi proble
mi kot druge strokovne 
šole v Sloveniji. Dve leti 
se natezamo, kdo naj, ozi
roma kdo bi moral, finan
cirati strokovne šole.

Načelo je bilo jasno po
stavljeno, da je to skrb, 
obveza in dolžnost gospo
darskih organizacij, ki po
trebujejo takšne ali dru
gačne kvalificirane delav
ce. No, in gospodarske or
ganizacije so prispevale ti
sti »en odstotek« ali pa 
tudi ne. Nekatere so vse 
izgovarjale, da bodo takoj 
odrinile svoj delež, če ga 
bodo tudi v sosednjem 
podjetju.. Skratka v 
skladu za financiranje 
strokovnega šolstva se ni 
nikdar nabralo dovolj de

narja, zato so šole živo
tarile, osebni dohodki uči
teljev in profesorjev, pa 
so bili (še zmeraj tudi so) 
precej mizerni. Na kakšni 
ravni je potemtakem ka
kovost pouka, menda ni 
treba posebej razmišljati.

Kulminacija težke fi
nančne situacije, s kate
ro se otepa strokovno šol
stvo v ljubljanskem baze
nu, kjer je teh šol največ, 
pada na letošnje leto.

Križev pot strokovnih 
šol se je začel takoj, ko 
je 1965. leta stopil v ve
ljavo zakon o financiranju 
vzgoje in izobraževanja, in 
ko so začeli odmirati ob
činski skladi, novo usta
novljene skupnosti za fi
nanciranje vzgoje in izo
braževanja pa še niso za
živeli. V najtežji situaciji 
so se znašle tiste šole (po
klicne, srednja tehniška in 
ekonomska), ki imajo pe
riodičen pouk in lastne uč
ne delavnice. Izvajati so 
morale svoj učni program.

ki pa spričo periodičnega 
pouka ni dopuščal lastne
ga dodatnega dohodka. V 
večini primerov so bile 
zato vezane zgolj na do
hodek iz občinskega skla
da — zato so le bolj ži
votarile in se z mukami 
prebijale.

Prosvetni delavci na teh 
šolah so si morali močno 
privezati svoje hlače, da 
je ostalo dovolj denarja 
za najnujnejše pri pouku. 
Splošno znarmo je, da se 
plače prosvetnih delavcev 
na srednjih strokovnih šo
lah gibljejo med 76.000 in 
86.000 st. dinarji mesečno.

To ima za posledico tudi 
nižjo strokovno strukturo 
zaposlenih na srednjih 
strokovnih šolah. Vsi ti 
hkrati iščejo dopolnilne 
pedagogi in učitelji si 
zaslužke, kar je po eni 
strani logično in narav
no, na drugi pa slabo vpli
va na kakovost njihovih 
predavanj — to je na ra
ven pouka.

Energoinvest pod novo streho
8.000 kvadratnih metrov novega delovnega prostora

Nova hala na GR
Gospodarsko razstavišče bo 

dobilo še 2000 kvadratnih me
trov pokritega prostora za 
razstave in sejme. Novo halo 
ki jo gradi gradbeno podjet
je Gradis severno od hale A 
pred Akademskim kolegijem, 
bodo predvidoma končali 15. 
decembra. Računajo, da bodo 
sejem mode prihodnje leto 
januarja že tudi v novih pro
storih. Halo je projektiralo 
podjetje Konstruktor, odgo
vorni projektant pa je inž. 
arh. Milan Mihelič.

Črnuče, avgusta. Sredi tega 
meseca je stekla proizvodnja 
v novih prostorih Energoinve- 
sta — v ogromni industrijski 
hali, ki ima 8.000 kvadratnih 
metrov delovne površine. Iz 
kratkega razgovora v tem de
lovnem kolektivu povzemamo 
nekaj bistvenih misli.

»Da, začeli smo delati pod 
novo streho. Saj veste, kako 
je, kadar se začne znova. Pro
izvodnja je stekla, vendar pa 
imamo še vrsto problemov. 
Eden izmed njih je notranji 
transport, potem laboratorij, 
peč za barvanje, sušenje ... 
Vse to bomo postopoma od
pravili in uredili.«

V Energoinvestu je zaposle
nih 219 delavcev. V kratkem 
pa bodo razpisali 20 novih 
delovnih mest. Med drugim 
težko pričakujejo 8 svojih 
fantov, ki se bodo vsak čas 
vrnili od vojakov. Potrebujejo 
predvsem kvalificirane elek- 
tromonterje.

»V starih prostorih smo 
imeli spričo zmeraj večje pro
izvodnje nemogočo situacijo, 
ki se zdaj bistveno poprav
lja. Preselitev pod novo stre
ho pa je normalno precej zah 
tevna stvar. Stare obrate bo 
mo postopoma preusmerili na 
novo proizvodnjo. Pred seboj 
imamo zdaj vrsto tehničnih 
problemov. Proizvodnja teče

normalno, pojavljajo se le 
manjši zastoji, ki smo jih v 
novem okolju in v novih na
činih dela tudi predvidevali 
in pričakovali.

Resnejše težave imamo s 
kooperanti, ki nas zadnje čase 
presenečajo s slabo kvaliteto 
izdelkov. Tako smo morali, 
na primer, določena stikala 
začeti izdelovati sami-

Novi objekt in oprema sta 
nas veljala 3 milijarde starih 
din. V starih prostorih, ki 
imajo 2.000 kv. metrov delov
nega prostora, smo naredili za 
2,5 milijarde Sdin proizvo
dov letno, v novi pa jih bomo 
po planu od 4,5 do 5 milijard. 
Takšen uspeh smo dosegli s 
popolno preusmeritvijo oziro
ma specializacijo na cn sam 
artikel, s čimer je naša proiz
vodnja močno narastla.

Kljub dobrim delovnim re
zultatom pa bomo težko od
plačevali anuitete za novi ob
jekt. Letos v sedmih mesecih 
smo plačali 205 milijonov anu
itet, do konca leta se bo ta 
številka povzpela na 350 do 
400 milijonov Sdin. že lani pa 
smo odplačali 300 milijonov 
Sdin, čeprav nismo bili še niti 
v poskusnem obratovanju.

Na trg dajemo distribucij
ski transformator in special
ne transformatorje.

Eden izmed večjih trgov jc

Nova tovarna »Energoinvest« na Črnučah.
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Indonezija, kjer že dobro po
znajo naše transformatorje. 
Zdaj smo jim dobavili za 600 
milijonov Sdin te opreme, 
iščemo pa garancijo še za mi
lijardo Sdin transformatorjev, 
ki naj bi jih poslali v to de
želo.

Transformator,je izvažamo 
tudi v Vzhodni in Zahodni Pa
kistan (po 500 letno), v Etio
pijo. medtem ko je Sovjetska 
zveza eden naših glavnih kup
cev. Pravkar končujemo seri
jo transformatorjev v vredno
sti 1,5 milijarde Sdin za to dr
žavo. Tu so potem še Gana. 
Egipt, Turčija, Italija, Švica. 
Avstrija, Poljska in druge.

Imamo ogromno dela, tako 
da ga komaj sproti zmoremo 
Močno pa nas pritiskajo anui
tete, kar nas resno skrbi. Kre
dite imamo različne: na 5, 7 
in na 15 let. Nekatere so nam 
še podaljšali, pa vendar ...

Pred nami je vprašanje do
mačega trga. V Jugoslaviji 
smo trije proizvajalci električ
nih transformatorjev. Preživ
ljamo velik pritisk, da bi čim- 
prej kompletirali 400 trafo- 
postaj za Sovjetsko zvezo.

Čeprav imamo letos 4 odst. 
manj ljudi zaposlenih kot la
ni smo za 61 odst. povečali 
proizvodnjo, dobršen del tudi 
na račun nove opreme pod 
novo streho. Proizvodnjo smo 
povečali za 950 milijonov Sdin. 
V kratkem bomo morali vzeti 
nekaj novih ljudi (okrog 20) 
za notranji transport in elek- 
tromehanikov, ki jih je težko 
dobiti.

Z nakupom materiala zdaj 
nimamo več hujših proble
mov. Ker naši proizvajalci ne 
zmorejo zadostne količine raz
ličnih bakrenih žic, jih manj
še količine, v dogovoru z nji
mi, uvažamo iz Avstrije.

Večji problem predstavljajo 
obratna sredstva. 50 odst. fak
turirane proizvodnje nam ne 
plačajo tudi po 4 do šest me
secev, kar je tako ali tako 
jugoslovanska poslovna prak
sa. Te nevšečnosti skušamo 
reševati s kompenzacijskimi 
posli, vendar pa takšna prak
sa ne vodi daleč. Tudi v tej 
smeri bi morala gospodarska 
reforma reči svojo odločilno 
besedo, da ne bi prihajalo do 
finančnih težav v proizvodnji, 
predvsem pa pri rednem- od
plačevanju anuitet « N L

Glede na dohodke iz 
1965. leta je sklad ves ta 
čas zagotovil komaj 80 °/o 
potrebnega denarja za 
vzdrževanje strokovnega 
šostva. Ce vemo za porast 
materialnih stroškov med 
tem časom, nam mora biti 
jasno, zakaj so plače uči
teljev na teh šolah tako 
nizke. In takšna situacija 
se vleče že od začetka 
1965. leta.

Reformni ukrepi so si
cer predvidevali in skup
ščine na vseh nivojih so 
sprejemale zelo visoko do
neča PRIPOROČILA go
spodarskim organizaci
jam, da je potrebno za 
tekoče vzdrževanje stro
kovnih šol prispevati do
volj denarja. Gospodarske 
organizacije, vsaj večina 
med njimi, so se s temi 
priporočili strinjale. Toda 
priporočila so nekaj, prak
sa pa drugo. Ves čas gre 
samo za 1 "/o od izplačanih 
osebnih dohodkov, ki naj 
bi se stekal v medobčinski 
sklad za financiranje stro
kovnih šol.

Ker pa je tako nastajal 
primanjkljaj, so sd stro
kovne šole prizadevale, da 
bi potrebno razliko dobile 
iz občinskih proračunov. 
Zgodilo pa se je, da ob
činski proračuni teh pri
manjkljajev tudi niso mo
gli pokrivati. Poznamo pri
mere, ko so učitelji na šo
lah tudi po 14 in več dni 
čakali v negotovosti, ali 
bodo dobili plače ali ne. 
Takšno stanje je povzro
čilo negodovanje med 
strokovnimi učitelji in ne
zaupanje v naš zakonodaj
ni sistem. V takšnih in 
podobnih razmerah, ki so 
vsakdanje na strokovnih 
šojah, potemtakem težko 
govorimo d samoupravlja
nju, če ljudje za svoje de
lo niso dobili pravočasno 
niti zasluženega plačila. O 
samoupravljanju, kot od
nosu med šolo in širšo 
družbeno skupnostjo, ni 
bilo sledu.

Strokovne šole (tako za 
Bežigradom kot drugod na 
ljubljanskem šolskem ob
močju) že dve leti nimajo 
podpisanih pogodb z med
občinskim skladom.

Prenekatere strokovne 
šole so se same pogovar
jale in pogajale s podje
tji, za katere vzgajajo ka
dre. Pri tem je prišlo tu
di do vročih debat o de
narju. Vsi ljudje iz de
lovnih organizacij so se 
strinjali, da je trebao (za
gotoviti stalne vire za fi
nanciranje strokovnega 
šolstva. Med drugim so 
predlagali, naj skupščinski 
organi sprejmejo zakon
ski predpis, ki bi zagoto
vil stalni in neusahljivi 
vir denarja za potrebe 
vseh strokovnih šol. In si
cer, kakor je bilo doslej 
predvideno s priporočili, 
naj bi gospodarske orga
nizacije prispevale tisti 
1 °/o od izplačanih osebnih 
dohodkov za te namene. 
Brez dvoma bi morali tak
šen zakonski predpis spre
jeti za vso republiko, če 
hočemo ohraniti strokovne 
šole na dostojnčm^ nivoju, 
če nočemo, da bi počasi 
propadle. Na ta način bi 
za prispevek obvezali tu
di tiste gospodarske orga
nizacije, ki se zdaj kakor
koli niso čutile obvezne, 
da prispevajo svoj delež.

Podobnega mnenja, da 
bi večina gospodarskih

organizacij tudi z referen
dumom potrdila takšen 
predlog oziroma sklep, je 
tudi republiška gospodar
ska zbornica.

Čudno ob vsem tem je, 
da v znanih ekonomskih 
prizadevanjih reforme, ko 
nam strokovnjakov na 
vseh koncih in krajih še 
zmeraj manjka, tako ma
čehovsko skrbimo za šo
lanje strokovnih kadrov. 
Kako naj zagotovimo do
volj strokovnih delavcev, 
če pa ne znamo zagotoviti 
sredstev za financiranje 
baze, ki jih šola?

V zadnjem času se 
položaj okrog financira
nja strokovnih šol počasi 
spreminja — na bolje. S 
tem, ko so zaživele te
meljne izobraževalne sku
pnosti, ki jih mimo dru
gih predstavljajo tudi po
samezniki iz gospodarskih 
organizacij, lahko pričaku
jemo kaj več kot doslej.

Ljubljanska temeljna iz
obraževalna skupnost je 
sprejela nekaj energičnih 
ukrepov, da bi zagotovila 
vsaj nekoliko bolj vzdr
žen položaj strokovnega 
šolstva. Zakaj nekateri 
šolski kolektivi so bili tik 
pred štrajkom! Ta skup
nost si prizadeva, da bi 
pravočasno zagotovila do
hodek vsem osnovnim in 
strokovnnim šolam na svo
jem območju. Predvsem 
močan potrošnik so stro
kovne šole. Večina sred
njih strokovnih šol v naši 
republiki je skoncentrira
na prav v Ljubljani in 
okrog nje. Za letos je 90 
odstotkov potrebnih sred
stev za šole zagotovljenih, 
kar seveda še zmeraj ni 
dovolj.

Prav zadnji mesec pa se 
spet pojavljajo težave 
okrog zbiranja denarja za 
strokovne šole. Predvsem 
nekatere obrobne občine 
(okrog Ljubljane) ne -iz
polnjujejo svojih obvezno
sti, čeprav je velika večina 
učencev na strokovnih šo
lah prav iz teh občin. Bila 
je že nevarnost, da bi mo
rali omejeti vpis, ker ni 
bilo dovolj denarja. To bi 
pomenilo, da naj bi več 
mladino preprosto ostalo 
na cesti. Toda šolniki sred
njih strokovnih šol so se 
odločili, da si bodo zago
tovili potrebni denar za • 
normalno šolanje z vsemi 
razpoložljivimi sredstvi.

Temeljna izobraževalna 
skupnost se je hkrati lo
tila racionalizacije mreže 
strokovnega šolstva. Ima
mo namreč šole s številč
no šibkimi oddleki. Takš; 
ne oddelke bodo začeli 
združevati na eni šoli.

Razen tega je še kako 
pomembno, da se enkrat 
dokopljemo do realnih 
planskih predvidevanj, 
kakšne delavce imamo in 
kakšne bomo, oziroma jih 
v bližnji prihodnosti ne 
bomo potrebovali. To je 
brez dvoma potrebno, če 
hočemo voditi bolj pamet
no in smotrnejšo šolsko 
politiko.

N. L.

Skrajšani delavnik
42-urni delovni teden so 

uvedli še v osmih bežigraj
skih podjetjih: v Industrij
skem biroju, Kristalu, Gra- 
mexu, Zelezoprometu, Uslugi, 
Agroobnovi, Inštalaciji in Ta- 
marju. Prehod na skrajšan* 
delavnik podjetja obsežno do
kumentirajo; ponekod so iz' 
vedli tudi ankete med zapo
slenimi. V obrazložitvah nava
jajo, da bodo Izpopolnili si
stem nagrajevanja, povečan 
delovno disciplino, izpopolni' 
li izobrazbo zaposlenih itd

avgust
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V TOPSU bo zbor
• Delavci imajo normalne plače
• Produktivnost dela narasla upnikov

V tovarni pisalnih stro
jev TOPS v Savljah je od 
celotnega kolektiva ostalo 
Se 180 delavcev in usluž
bencev. Kot je znano, je 
Podjetje v stečaju in od 
sodišča imenovani upravi
telj urejuje zadeve, ki so 
potreljne po zakonu in po 
logiki stvari. Upniki terja
jo svoje. Večjih upnikov 
je 73, manjših, to so pred
vsem delavci, ki so dolgo 
časa dobivali minimalne 
osebne dohodke, pa je pri
bližno 300. Terjatve znaša
jo skoraj četrtino vredno
sti osnovnih sredstev in 
zalog. To je usodno za 
normalno obratovanje. To-

Gospodarstvo
Ljubljane

TUDI 
MESTNO 

NE SAMO 
OBČINSKO

da zdaj, ko je konec hi
sterije, ki je vladala pre
tekle mesece, in ko so 
v podjetju ostali deloma 
naj zvestejši, deloma pa 
tisti, ki drugam niso mog
li, so se stvari uredile in 
moramo reči, še se ureja
jo na bolje. Dodelava pro
izvodov teče mirno in so
lidno dalje. Od prejšnjih 
40 pisalnih strojev dnevne 
proizvodnje so prišli na 
45 strojev dnevno, se pra
vi, da se je produktivnost 
povečala za 12 odstotkov. 
Vse to sicer ne more re
šiti podjetja, pokazalo pa 
se je upanje na temnem 
nebu; upanje v tem smis
lu, če bi bilo že prej vod
stvo podjetja nasploh v 
sposobnih rokah in če se 
ne bi vezali na prijatelje, 
ki se pozneje niso izkazali 
prijatelji, bi morda stvari 
potekale drugače. Verjet
no se ne bi odločili za li
kvidacijo. V tovarni TOPS 
je namreč položaj tak, da 
so osnovna sredstva stro
ji in ogrodje ogromne 
vrednosti samo v tem pri
meru, če so v rokah delav

ca, ki proizvaja. Skoraj 
brez vrednosti pa so stro
ji in orodje na trgu; ku
pil bi jih samo tisti, ki 
bi z določenimi stroji in 
orodji hotel prav isto pro
izvajati. Takega kupca na 
domačem tržišču ni, ker 
je dokazano, da so savelj
ski delavci storili vse, kar 
je bilo v njihovi moči in 
kaj več drug kolektiv ne 
bi zmogel.

20. septembra bo zbor 
upnikov. Prišli bodo na 
gospodarsko sodišče in za
htevali denar. Ce bodo vsi 
dosledno zahtevali izplači
lo, bo prišlo do naj hujše
ga, to je do razprodaje, 
če pa bodo upniki mne
nja, da je možno stečaj 
ukiniti, bodo morda pred
lagali, da začne tovarna 
zopet redno obratovati ter 
bodo počakali še določen 
čas s svojimi terjatvami. 
Ta določen čas bo ravno 
prav, da se bo podjetje 
opomoglo in bodo vsi do
bili svoje pošteno vrnje
no. Podjetje bi se v tem 
primeru dogovorilo za pre

usmeritev proizvodnje in 
za delno kooperacijo seda
nje proizvodnje. Pred 20. 
septembrom, to je pred 
zborom upnikov, o tem ni 
mogoče reči ničesar dolo
čenega, ker bi vsakdo imel 
takšno pisanje ali obljub
ljanje le za demagoško in 
tendenčno prepričevanje. 
Morda bi bilo zanimivo 
vedeti še to, da dodelava 
nedovršene proizvodnje te
če, da so delavci mirni, 
disciplinirani, da so znali 
preskrbeti nekaj dodatne
ga materiala, brez katere
ga ne bi bilo mogoče do
končati raznih delov, v 
katere je bilo vloženega 
že veliko dela in denarja. 
S tako dodelavo pa bo mo
goče terjatve upnikov po
ravnati v večji meri.

Velja še omeniti, da de
lavci — po uvedbi stečaja 
— prejemajo normalne 
plače; »Topsova barka« 
torej mirneje plava. Vse 
drugo bo jasneje po 20. 
septembru, ko bo zbor 
upnikov rekel svojo be
sedo, JAK

Vse več 
brezposelnih

čeprav je bilo število brezposelnih v prejšnjih 
mesecih že malo nižje, se je v zadnjem mesecu 
spet dvignilo. Iz podatkov, ki smo jih dobili pri 
zavodu za zaposlovanje, ni moč razbrati nič razve
seljivega. Po njihovih informacijah se število brez
poselnih v ljubljanskem bazenu približuje številki 
4.000, vse pa kaže, da se bo število nezaposlenih 
povečalo v Sloveniji do konca leta za nadaljnih 
deset tisoč in bo v Sloveniji torej ob koncu leta 
že 24.000 nezaposlenih. Po sedanjih predvidevanjih 
ne bo nič bolje niti v prihodnjem letu, saj priča
kujejo, da se bo število brezposelnih do konca leta 
1968 povzpelo na 38.000.

število nezaposlenih narašča tudi za Bežigra
dom. V primerjavi z drugimi občinami, za Bežigra
dom ni veliko brezposelnih. Po zadnjih podatkih 
pa se je zavodu za zaposlovanje Ljubljana prijavi
lo iz Bežigrada 15 nezaposlenih nekvalificiranih de
lavcev, ki so že bili v službi in šest delavcev, ki 
iščejo prvo zaposlitev. Nekvalificiranih brezposel
nih žensk je več; 31 je takšnih, ki so že bile zapo
slene, deset pa jih išče prvo zaposlitev. Prvo za
poslitev iščeta tudi dva radiomehanika, en finome- 
hanik, en strugar, pet orodjarjev, dva strojna 
ključavničarja, en TT mehanik, dve dekleti, fino- 
mehanika, ena tehnična risarka, ena šivilja, kemij
ski tehnik (ženska), farmacevtski tehnik (ženska), 
zobotehnica, maturantka in profesorica slovenšči
ne. Ponovno zaposlitev pa iščeta dva finomehanika, 
graver, brusilec, pet strojnih ključavničarjev, se
dem orodjarjev, štirje strugarji, tt mehanik, ple
skar, avtomehanik, administrator, tehnični risar itd.

Zanimivo je, da za Bežigradom ni nezaposlenih 
inženirjev, zdravnikov, arhitektov. Ali pa se vsaj 
niso prijavili, da so nezaposleni.

J. V.

Ljubljana je izredno 
motno gospodarsko sre
dišče. Vsak četrti zaposle 
ni Slovenec dela v Ljub 
Ijani, družbeni sektor 
gospodarstva ustvari sko 
roj tretjino narodnega do 
aodka v naši republiki 
ya področju petih ljub 
jjanskih občin je imelo 
‘oni svoj sedež 318 delov
nih organizacij.

O problemih gospodar
skih organizacij večkrat 
razpravljajo občinske 
skupščine, mestni svet pa 
se je doslej posvečal urba
nizmu. stanovanjsko-ko- 
munalmm problemom in 
nekaterim družbenim sluS- 
oam ter ni toliko sprem
ljal in proučeval probleme 
gospodarstva v celoti na 
mestnem področju Ven
dar pa so stvari, ki jih je 
Potrebno reševati v okvi
ra mesta kot celote: neza
poslenost, zaposlovanje ti 

m. ki končajo šole, neu
godna kvalifikacijska 
struktura zaposlenih, te- 
‘O-ve nekaterih podjetij, 
o so aktualne zadeve, ki 

in P°snajo občinskih me- 
Pričakovati je, da bo 
razpravi o 4-letnem 

Perspektivnem načrtu za 
vzvoj gospodarstva v 

Vubljani, tekla tudi bese- 
0 sedanjih problemih.

v Je Predloge, da bi
Ljubljani Združili čred-

ZZ n° 2'5 milijarde S
ObTtn ™ 710 let0' VSOta 
mi T,nid?, bi s Pretehtani- 
bolm lQibami dosegli naj- 

m gospodarski učinek.

Servisna delavnica - 
samostojno podjetje

Servisna delavnica TOPS ho 
poslej samostojna gospodar 
ska organizacija. Na predlog 
delovnega kolektiva te delav
nice je takšen sklep sprejela 

[ tudi bežigrajska občinska 
j skupščina. Delavnica bo raz

širila svojo dejavnost na po
pravilo vseh vrst pisalnih 
strojev in druge pisarniške 
mehanizacije, na prodajo 
nadomestnih delov ter na raz
množevanje, fotokopiranje in 
izdelovanje matric. Za začetek 
poslovanja so jim iz sklada 
skupnih rezerv gospodarskih 
organizacij odobrili 8 milijo
nov starih dinarjev kredita. 
Servisna delavnica že dozdaj 
ni poslovala z izgubo; raču
najo, da sc bo promet še 
povečal, zaposlili pa bodo tu- 

1 di nekaj novih delavcev.
I

»Cementar« k 
»Tehniki«, »Edilit« 
k »Lesnemu 
kombinatu«

Konstrukcijsko podjetje 
»Edilit«, ki je imelo svoj se
dež v Parmovi ulici in obrat 
»Tesar« v Linhartovi ulici, se 
je priključilo Lesnemu kom
binatu Ljubljana. Poslovalo 
bo kot samostojna delovna 
enota. Lesni kombinat zapo
sluje približno 1.000 delavcev.

Podjetje »Cementar«, ki je 
imelo gramoznico in industri
jo gradbenega materiala, pa 
se Je priključilo h gradbene
mu podjetju »Tehnika«.

V oddelkih tovarne v Savljah ni prehude gneče.

Ali je na vrsti tudi vaša ulica ?
Nadaljevanje s 1. strani

okolico vrtca v Soseski VI v 
Stožicah ter prav tam graditi 
dovozne poti k stolpnicam. 
Na vrsti je tudi zunanja ure
ditev okrog stolpičev na kri
žišču Vojkove in Topniške 
ulice. Do začetka vinskega 
sejma na Gospodarskem raz
stavišču bodo uredili parkir
ni prostor tam, kjer je stala 
gostilna Kačič.

V novem, zahodnem delu

^opisna delavska univerza v Ljubljani 
VPISUJE:
• v tehniško šolo strojne, elektriške, 

esnoindustrijske in kemijske stroke,
• v ekonomsko šolo,

v dvoletno administrativno šolo, 
v poklicno šolo kovinarske, elektro

^ m avtomehanske stroke, 
v i. in II. stopnjo osnovne šole za 
m ^Sl° (5’ d0 8' razred), - za 
J» Ijansko območje bo odprt tudi 

Popoldanski oddelek osnovne in 
ekonomske šole

V.PSJE TUDI V TEČAJE:
» , !retnl ■knjigovodski tečaj,
• analitične evidence.
• TJrl finančnega knjigovodstva, 

tečaj tehniškega risanja.

• jezikovne tečaje slovenščine, 
nemščine in italijanščine,

• tečaj za skladiščnike,
• tečaj za varnost pri delu,
• tečaj va preddelavce in kontrolorje 

v kovinski stroki,
• po dogovoru organizira za potrebe 

podjetij izpopolnjevalne tečaje
Kandidatom Jc s plačilom šolnino zagotovlje
no tudi do sto ur seminarskega pouka. 
VPISOVANJE THAJA DO 30. SEPTEMBRA 
1967
Dopisna oblika, kombinirana z občasnimi se
minarji, Je primerna za vsakogar, kor šolanje 
ni vezimo na čas in kraj.
Pojasnila daje dopisna delavska univerza, 
Ljubljana, Parmova 39, tel. 316-0-13, 312 141 
vsak dan dopoldne, ob torkih tudi popoldne 
Ce želite pismena navodila In program, 
priložite za odgovor znamke v vrednosti 1,80 
N din.

Savskega naselja bi še hitreje 
gradili komunalne naprave, 
vendar donar neredno dote
ka. Stanovanjsko podjetje je 
prevzelo precejšnje neizpol
njene obveznosti investitor
jev, ki bi morali plačati de
nar za komunalno urejanje 
zemljišč. Kljub opominom še 
vedno slabo plačujejo.

Doslej so v novem Savskem 
naselju zgradili že tri četrti
ne kanalizacije, po Crtomiro- 
vi ulici so potegnili vodovod 
in plinovod, zgradili transfor
matorsko postajo, provizorič
no kotlovnico in toplovodni 
kanal od kotlovnice do že 
vseljenih blokov ob Crtomi- 
rovi ulici. Druge komunalne 
naprave bodo uredili skladno 
z dograjevanjem stanovanj.

Asfaltirali so vozišče pri 
trolejbusni postaji pred Go
spodarskim razstaviščem in 
položili še eno plast asfalta v 
Janševi ulici, tako da Je ta 
zdaj dokončno urejena. As
faltirana je tudi cesta od To
mačevega do Jarš; asfaltna 
prevleka je pretrgana do 
Smairtinske ceste. Končali so 
tudi ulico Bežigrad.

Zdaj se pripravljajo za ure
ditev avtobusnega izogib dišča

v Topmški ulici, na vrsto pa 
je prišla tudi ureditev Titove 
ceste na Ježici: od Ruskega 
carja do mostu bodo na des
ni strani uredili pas za kole
sarje in pešce, prav tako pa 
tudi od mostu do konca Čr
nuč. Računajo, da bodo z de
li pričeli prihodnji mesec.

Z denarjem, ki se je na 
bral od prispevka za uporabo 
mestnega zemljišča, so ure
dili precej manjših stvari. 
Asfaltirali so slepi del Pleter- 
šnikove ulice in uredili raz
svetljavo, popravili pločnik 
na Titovi cesti od Trstenjako
ve do ulice Bežigrad, uredili 
požiralnike v Bratinov! ulici, 
asfaltirali pločnik v Tolstoje
vi ulici ter v Fabianov! ulici 
in ulici Majke Jugovič ter 
prehod med Fabianijevo ulico 
in ulico Luize Pesjakove. As
faltirali so tudi Robbovo 
ulico.
Pripravljajo pa asfaltiranj; 
pločnika v Likozarjev! ulici, 
na Parmovi ulici od Likozar- 
jeve do Livarske ulice in za- 
padni pločnik na Savski ce
sti. Uredili bodo Apihovo uli
co, asfaltirali zapadni pločnik 
Titove ceste od Triglavske do 
Tolstojeve ulice in pojačali 
cestno razsvetljavo na Črnu

čah. Asfaltirajo pa že ploščad 
pred šolo dr. Vita Kra:ghe ja 
na Vodovomi cesti.

Denar iz občinskega prora
čuna bo šel za zunanjo ure
ditev pri šoli »Borisa Kidri
ča« v Savskem naselju, za
ključujejo dela pri gradnji 
kolektorja na Titovi cesti, 
kjer je stala gostilna Kačič, 
asfaltirali pa so že cesto v 
Dolu in Klečah.

S prispevki podjetij »Tu
ba«, »Kurivoprodaja« in »In
stalacija« bodo prihodnji me
sec začeli urejati Kolarjevo 
ulico.

Združeni - več denarja
Stanovanjsko podjetje Mo

ste so pripojili k stanovanj
skemu podjetju Bežigrad Za 
združitev so se odločili člani 
obeh kolektivov z referendu
mom. Stanovanjsko podjetje 
Bežigrad opravlja zdaj vse 
posle tudi na področju občine 
Moste. Vzdrževanje stanovanj, 
urejanje zemljišč, bo bolj ra
cionalno in gospodarno, ker 
zidruženo podjetje razpolaga z 
več denarja.

Sedež podjetja je v Crto- 
mirovi ulici 10.

aVGUST ZBOR OBČANOV 5



i

Pri mladih Bežigrajčanih, 
na počitnicah v Umagu

Zvonec je poklical h kosilu.

Deček se je povzpel na pr
ste in z vso silo zvonil. V 
roki je držal prav tak zvonec, 
kakršnega v šolah uporablja
jo, kadar zmanjka električne
ga toka. Pozvonil je enkrat, 
dvakrat, trikrat in od vsepov
sod so prihajali mali in ve
liki, dečki in deklice. Za mi
ze bežigrajskega počitniškega 
doma v Umagu, se je posedla 
prva skupina. Medtem ko so 
prvi jedli, za vse naenkrat pri 
mizi ni prostora, so se drugi 
gugali ali pa po balkonih ob- 
šaM mokre kopalke. Eden je 
šel sedet pod figo, drugi pa 
je sedel kar na tla, in si med 
noge položil novega »Zvitorep
ca«. Zatopil se je v branje 
in nihče ga ni mogel pri tem 
zmotiti. Saj je moral vendar 
vedeti, kaj dela njegov Lakot
nik, pa Trdonja in Popaj. Se
le ko je prebral več kot pol 
»Zvitorepca«, ga je podal svo
jemu prijatelju, ki kar ni ve
del, ali bi sd raje ogledoval 
moj fotoaparat ali pa »Zvito
repca«.

Medtem so deklice že raz
delile krožnike in prva skupi- 
,na je pričela jesti. Nobenega 
ni bilo, ki bi se zmrdoval 
nad krožnikom. Čeprav je 
bilo vroče, je vserri tek
nilo. Toda le v začetku. 
Prve grižljaje sd hitro nosili 
k ustom, potlej pa se je usta-

Fotografi so pa res radovedni

vilo. Na krožnikih je pone
kod ostajalo več kot pol, pa 
saj tudi starejši v pasjih dneh 
ne morejo vedno vsega pospra
viti.

Eenega izmed malčkov smo 
vprašali, če rad je. Samo po
kimal je in nesel drugo žlico 
v široko odprta usta. Pri ko
silu so bili vsi mirni in jed
li so skoraj brez hrupa. Med
tem, ko so malčki jedli in se 
šli potlej odpočit na postelje, 
je povzel besedo upravnik, ozi
roma pedagoških vodja Milan 
Otrin:

»V naši izmeni je 114 otrok. 
Več kot polovica, 63, je fan
tov, 51 pa je deklic. Kljub 
temu, da je zelo vroče in da 
sonce neusmiljeno pripekka, 
se nam ni zgodilo, da bi kakega 
otroka preveč opeklo. Pa tu
di sicer imamo srečo, nobe
nemu se ni nič zgodilo. Le 
ena punčka, ki je kazala zna
ke ošpic, je morala nazaj v 
Ljubljano. Drugače pa se lah
ko le pohvalno izrazim o 
zdravju otrok . . .«

Kuharice so že začele po
mivati velike posode in son
ce je še kar naprej neusmi
ljeno žgalo. Pivo, ki sem ga 
zlil v grlo, je že v naslednjem 
trenutku izstopilo v obliku 
potu v srajco. Otroci pa so 
polegli in se jim zaradi vro
čine niti klepetati ni ljubilo. 
Tam, kjer stoji počitniški dom 
bežigrajskih otrok, le redko 
zapiha vetrc. Zato je še toli
ko bolj vroče. Tudi streha, 
ki varuje otroke pred soncem 
in dežjem na terasi, kjer je
do, ne nudi prave sence.

»Streha bi morala biti iz 
kakšnega drugega materiala, 
je dejal pedagoški vodja ko
lonije; »saj je plastika prozor
na in sonce greje skozi. Pre
kriti bi jo morali s platnom 
ali kako drugače. Tudi v ku
hinji bi morali nujno vgradi
ti ventilator. Ce je prepih so 
kuharice takoj bolne, zato ra
je trpijo in se kuhajo oh šte
dilnikih.«

In res pri 120 obrokih hra
ne ni tako enostavno kuhati 
v relativno majhnem in nezra-

menilo. Lani so otroci Se f1 “^užbeno« ne more po 
kamenju hodili v morje, ®
tos pa je na novo narej® gojitelja in pedagoškega 
betonska plaža, s kakršno* 3 izmene smo povprašali 
ne morejo ponašati povsofienijo. da i« ^—i.’
Tako kot sosednji ^ ---- L
domovi, je tudi bežigrajski^ >• Znano je, da so že pred 
bil veliko betonsko ploske'nekateri trdili, da pri iz- 
na kateri se lahko otroci s®1 ni vse tako- kot bi mo
čijo, pa tudi igrajo, v plitv0. ®ltl- Vendar smo od vo- 
zelo toplo morje pa gredo I* otonijg izvedeli le to, da 
poševnem betonskem P0'*'*: *01<>niji precej otrok ki 
Vse kaj drugega je sedaj ^ “ v koloniji že prejšnja 
lim nežicam, ko hodijo pa

Milan Otrin, vodja izmene v 
Umagu

čnean prostoru. Seveda pa ob
čina ne zmore vsega naenkrat. 
Najprej so s težavo dobili 
dom, ga za silo opremili, le
tos tudi že povečali, sedaj pa 
bo potrebno urediti še vse 
ostale stvari. Pokazalo se je, 
da bi bilo potrebno za boljše 
počutje otrok, vzgojiteljev in 
drugega osebja, nujno poveča
ti predvsem sanitarije. Saj eno 
samo stranišče v vsakem nad
stropju ne zadošča. Težko jih 
je tudi čistiti, predvsem zato, 
ker pogosto zmanjkuje vode. 
Se bolj nerodno je, če so 
otroci zunaj, okrog stavbe in 
morajo potlej letati v stavbo 
na stranišče. To, da je po
trebno še eno stranišče, je po
trdil tudi pedagoški vodja in 
upravnik oziroma ekonom, ki 
skrbi, da je v hiši vse tako. 
kot je treba.

Med nujne stvari vsekakor 
spada tudi že omenjeni venti
lator, za vse tiste očete in ma
tere, ki pridejo svoje otroke 
obiskat, pa bi bilo potrebno 
kje postaviti kakšno tablico, 
da ne bi s svojimi avtomobi
li kolovratili levo in desno in 
po nepotrebnem pregledovati 
vso bližnjo in daljno okoli
co počitniškega kraljestva mla 
dih Bežigrajčanov.

Vzgojitelji pa menijo, da bi 
bilo dobro, če bi se dalo do
biti tudi parcelo za domom 
Sedaj namreč ni kje igrati no
gometa ali odbojke in perja
nice. Tega pa včasih močno 
manjka, saj bi posebno fan
tje radi udarili tudi kakšen 
»fuzbal«.

V primerjali z lani se je 
letos v Umagu marsikaj spre-

--------- - , seveda ni nič hu
morja po betonu, kot pa J® , ^kaj pa otrok ne bi bil 
lo še lani, ko so morali oth vsako leto, če je le 
nenavajeni hoditi i*08011* , ra za 756 ■ 
premišljati, kam naj steg ko kot Vsa leta popreje 
Tudi vodiči imajo lažje ^ Je tudi v tej kolonih no- 
M«, pri poučevanju---------------- ni aovCSKS
kot sicer, saj se otroci staršev in Iafiilom
skupaj in ne uhajajo z ga pripravljeni »odrini- 
niranega kopališča. kolonijo. L ved™ sl
v tej izmeni niso imeli teZ da s,tar5i tarnaJo> da

»Kar pridni so,« Je dftPjj ®J° plačati polnega 
je s «ga dne, otroci pa pri-

« je plačati
vzgojiteljica Boža, ki se je^0 n'r16', .otrocl pa po- 

skrivala pred očesom . ^ v , ‘Onijo s štirimi ti-
tografskega aparata, potlejj
Je le popustila in smo jo 
ko fotografirali med

In °b tem 56
* 1 Vertrvn VPraŠatl- ČC mo

ko fotografirali mea levati večino otrok
otrok, ko jim je delila P0^ t0 bi . v^o-ska skupšči- 
dansko malico. Eni 50 % ^ , ta derLar po-
bolj navdušeni nad banani®: , e> ki so bolni in
drugi so segli po b.es^Se ^potrebni podpo-

vajo tudi dopoldne,
Prav tako dobro malico do® ^ da še vedno pre-

seveda razen kuharic s^JJnj Sicer pa to
tudi ekonom oziroma . ?-------v«
nik doma, ki mora kar z ti b; v kolonijo vsi ti- 
nim vozilom križariti p° , O on^0 zarac*'
gu, saj z vozom, ki mu Je j 11 Pfifi-

Pri kosilu v Umagu »Ali kdo ne bo malice?«

mnenje, da mora biti

‘^UvKSTsiti6

Portreta iz Umaga — Portreta iz Umaga — Portreta iz
rad pospravlja posteljo. Celo 
tako dobro, da so on in njegovi 
sobni prijatelji dobili že na
grado.

»Tudi s hrano sem zadovo
ljen,« je pripomnil in povedal, 
da letos ni bil pred kolonijo na 
počitnicah še nikjer In da Uidi 
po koloniji ne bo šel nikamor 
več, marveč bo ostal kar doma.

Petra smo pobarali kaj bo 
postal, ko bo končal osemletno 
šolanje. Njegov odgovor je bil 
kratek in prepričljiv:

»Sojer bom!«
In ko smo ga pobarali, od

kod taka odločnost, je s pono
som povedal:

»Moj oče je šofer in šofer 
bom tudi jaz.«

Potlej smo ga še pobarali, če 
je že kdaj poskušal sesti za vo
lan. Priznal je, da je že držal 
v rokah krmilo fičota, ampak 
vozil je doslej le še moped.

Peter pravi, da bi šel v takš
no kolonijo kot je v Umagu še 
prav rad, a se mu zdi, da je 
osemnajst dni vseeno preveč.

»Prve dni je bilo zelo luštno.
Potlej pa se začnejo dnevi po
navljati. Pa še vroče je. Zdi se 
mi. da v Ljubljani ni nikoli 
tako vroče kot tu.«

PETER ROSSI: 
»V Umag bi še rad šel.«

»Meni je zelo 'všeč, ker se lah
ko veliko kopam,« je začel po
govor štirinajstletni Peter Ros- 
sa. »Zvečer pa gremo na spre
hod ali pa se gremo kakšne 
igre. Imeli smo že tudi »pokaži 
kaj znaš«. Morje je toplo in jaz 
znam kar dobro plavati. Najra
je plavam žabo. V koloniji sem 
spoznal tudi nove prijatelje: Bo
risa, Marjana, Mirota, Jožeta, 
Pavleta, Srečata...«

Potlej nam je Peter zaupal, 
da kljub temu. da je fant. kar

•■eta iz Umaga — Portreta
Alenko, Tqde- 

pomislila

BRlGl^

»Tud' ^

ta *yilni “m

yfo.rnj!ru°°nap] "ei -j

Hevat'- 
»T>‘ I

na

no

vo prijateljico 
jo...«

Malo je počakala, 
in nadaljevala:

»In seveda, tudi tovarišica 
Boža je moja nova prijateljica. 
Ampak ne uči na naši šoli. Pa 
še mnogo novih prijateljic imam,
Pa saj ne morem vseh našteti.«

Brigita nam je zaupala, da je 
v sobi, kjer spi, vedno prijetno. 
Kaj ne bi bilo, či fih je v sobi 
sedemnajst, sedemnajst mladih, 
oproščenih, počitniško razpolo
ženih deklic:

»Popoldne ne moremo spati.
Vzgojitelji hočejo, da po kosilu 
spimo, v postelje res gremo, 
toda kdo bi spal, ko je pa tako 
vroče. Vsaka pove kaj smešne- 
9a. vsaka zna kakšno zgodbico, 
k' se ji potlej smejimo in nam 
tako tudi spanje zelo hitro mi- 
ne. Tudi nagajamo sž. Ne pre
več. Toliko, da je bolj luštno.«

Deklice iz sobe, kjer spi Bri
šita Šket (imenujejo se Morske 
zvezde), so bile pri pospravlja
nju sobe tako pridne, da so si 
prislužile čokolado. Kako pa si 
Je sedemnajst deklic razdelilo 
coicatadG, to smo pozabili vpra- 
m t i- Sicer pa ni poglavitna čo- 
'stada zmaga je tisto, na kar^ 

so bile Morske zvezde zelo 
VOvoSVf*

f! Prisrčna bežigraj-

> ska družina v Stop-
■
a niku pri Vranskem

Med zelenimi griči v Stop- 
niku pri Vranskem se skriva 
čudovit dom občinskega od
bora Rdečega križa. Tu ni 
veliko sob, tu ni takšnega 
živ-žava kot ob morju, saj 

1 lahko hkrati letuje le 35 ot
rok.

»Nas je malo tu,« nam je 
povedala upravnica doma Jo- 
sipina Jenkole, ki že sedmo 
leto vodi vse kolonije. »In 
morda je prav zato pri nas ta
ko prijetno. Skoraj nikoli 
se ne zgodi, da kdo izmed 
otrok ob odhodu ne bi poto
čil solze. Saj veste, če nas 
je samo 35, smo kot velika 
družina. Vsi se med seboj 
dobro poznamo, vedno smo 
vsi skupaj in prijetno nam 
je. Otroci se tu res ne more
jo kopati, do vranskega ko
pališča je predaleč. Preden bi 
prišli do tja, bi bili že vsi 
oznojeni in takšni ne morejo 
v vodo. Pa tudi sicer je pot 
do kopališča kar predolga. 
Zato pa imamo dovolj sen
ce ...«

Medtem ko je prizadevna 
upravnica pripovedovala, ka
ko skrbe za otroke, kako pi- 

i jejo sveže mleko — saj ima 
dom svojo ekonomijo, svoje 
krave, kako imajo vsak dan 
svežo zelenjavo, ki jo potrga
jo kar na vrtu, so otroci 
brezskrbno spali v ležalnikih 
pod streho vrtne lope. Tako 
kot vse kolonije tudi tu otro
ci po kosilu odhajajo na spa-

•-

m

v

nje. Samo ne, v postelje. Te 
zjutraj pospravijo in pregr- 
nejo s pregrinjali. Popoldne 
gredo spat v lopo. Tam ima 
vsak svoj ležalnik, svojo ode
jo, kdor hoče dobi knjigo, 
večina pa jih kar zares za
spi. Saj je v lopi tako lepo, 
hladno. Postavljena je namreč 
na rob gozda in nadnjo se 
sklanja drevje.

Medtem ko so otroci spali, 
so dekleta v kuhinji po: ira- 
vile vse kar je bilo treba in 
pripravile malico: jetrno pa
šteto In čaj.

»Ja, čaja pa naši otroci po. 
pijejo veliko,« je povedala 
kuharica in dodala, da je ku
hati, čeprav je samo za 35 
otrok in vzgojitelje, hudo. 
Nima hladilnika, /razen ma
lega za 70 litrov/, nima veli
kega štedilnika. Saj je res 
v kuhinji res le navaden šte
dilnik, tak, kakršnega imajo 
štiri, pet članske družine. Na 
električnem si sicer pomaga, 
a uganili smo, da bi imela 
prihodnje leto najraje plin
skega. Saj je tudi tu poleti 
peklensko vroče in ni nič 
kaj prijetno kuhati na štedil
niku, ki gori ves dan.

»Kaj pa skuhate malim za 
kosilo?« smo povprašali pri
jazno Dolenjko.

»Danes so jedli juho z žlič-' 
niki, telečjo pečenko, krom
pir, solato in kompot; poti
co, ki sem jo že spekla, bodo 
jedli zvečer.«

Medtem je Anton Mahne, 
upokojenec, ki je oskrbnik 
doma, pulil na vrtu korenje.

»Kaj pa boste s toliko ko
renja?« me je znimalo in brž 
so mi pojasnili, da bo to le 
dekoracija na sendvičih, ki 
jih pripravljajo za večerjo. 
Ker je zelenjava sveža, jo 
imajo otroci radi, upravnica 
in oskrbnik pa sta srečna, 
da jo jim lahko nudita. In 
nista pozabila povedati, da 
je pri njih tako kot le ma- 
lokje drugje: naravnost iz
vrta v lonec.

Popoldanskega spanja je 
bilo konec. Otroci so se pre
tegovali na ležalnikih, vračali 
so knjige, ki so jih brali, po
ravnali odeje in planili na 
kruh, ki je bil z dobro roko 
namazan z jetrno pašteto.

»Kdo bo še čaj?«

tod pa naravnost na igrišče. 
Bedel sem pri mizi, pil kavo 
in poslušal, kako je z igri
šča, ki ga od doma loči le ne. 
kaj drevja in ograja, odmeva
lo:

»Mi gradimo ceste, pro
ge . ..«

Peli so prav tak okot ti
sti, ki so pred leti hodili v 
kolonije in so zdaj že njihovi 
očetje in mamice. In peli so 
in skakali, nasmejani in sreč
ni sredi popoldneva, ko se

je sonce malo skrilo za obla
ke in prenehalo razsipati svo
je vroče žarke.

Potlej so prišle na vrsto 
»dame in gospodje«, tepež po 
zadnji plati...

Koliko smeha, koliko brez
skrbnih, veselih, nepozabnih 
uric.

Skoda, da ne morejo v ko
lonijo prav vsi otroci. Se sam 
bi šel skakat na sredo kro
ga in prepevat »Mi gradi
mo ...«.

r\

Kuharski »štab« v Umagu
Josipina .iiMkole, muina« be
žigrajske družine v Stopuiku

Skoraj ne bi bilo treba vpra 
šatl tako. Enostavneje bi bi
lo: kdo ne bo še enkrat čaja.

Ko so se otroci najedli, sa 
se prijeli za roke in iz lope 
odkorakali proti domu, od

rti
Koliko hmelja se je nabralo .



Družbeno neprilagojena mladina v naši občini

Rešitev: široka, načrtna 
preventiva
Bistvena vloga družine, potlej pa 
šole, varstva, društev in 
organizacij

Zavod za socialno delo ob
čine Ljubljana—Bežigrad si 
je že ob ustanovitvi zadal po
sebno nalogo, da bo poleg 
izvrševanja vseh nalog s po
dročja socialne kurative, po
svečal posebno pozornost tu
di socialni preventivi na svo
jem območju. Ker si kon
kretno usmerjene socialne 
preventive ni mogoče zami- 
stiti brez podrobnega pozna- 
ffenja socialne problematike, 
& je zavod postavil obširen 
plan analitičnega dela na raz
ličnih področjih socialnega 
varstva, v okviru katerega naj 
bi proučil najbolj pereče so
cialne probleme na območju 
bežigrajske občine in na osno
vi dobljenih podatkov pred
lagal ustrezne ukrepe za nji
hovo reševanje. V letih od 
1963. do 1966. je tako anali
tično obdelal probleme neza
konskih mater in njihovih 
otrok v bežigrajski občini, 
probleme otrok, motenih v 
duševnem in telesnem razvo
ju, probleme stanovalcev v 
Novakovi ul. 5, probleme al
koholikov in njihovih družin 
in probleme varstva otrok v 
bežigrajski občini.

Ni pretirano trditi, da so 
omenjeni elaborati opraviči
li svoj namen, saj je bilo na 
njihovi osnovi podvzetih vr
sta ukrepov, ki so že do da
nes prispevali pomemben de
lež pri reševanju analizirane 
problematike. To velja po
sebno za elaborat o stanju 
varstva otrok, na osnovi kate
rega je bilo programirano 
otroško varstvo v bežigrajski 
občini za obdobje 10, 15 in 30 
let in na osnovi katerega je 
Svet za splošno varstvo in 
varstvo družine že lani reali
ziral precej predlogov za iz
boljšanje varstva otrok v be
žigrajski občini.

Spoznanje, da se nenačrt - 
no in izjemno reševanje so
cialne problematike v obči
ni ne obrestuje, posebno, ka
dar imamo opraviti s kom
pleksnimi socialnimi proble
mi širšega značaja, je vodi
lo Zavod tudi k izdelavi ana
litičnega pregleda problema
tike družbeno neprilagojene 
mladine v občini Bežigrad 
Osnovo za elaborat je nudi
la obširna dokumentacija, ki 
jo je Zavod zbral med večlet
nim delom z mladoletnimi 
prestopniki.

Nekaj podatkov 
iz analize

Na koncu leta 1966 Je Za
vod za socialno delo obrav
naval — zaradi različnih ve
denjskih in nevrotičnih mo
tenj približno 4,9 odstotkov 
vse mladine v občini, v staro
sti od 10 do 18 let Največ

obravnavanih mladoletnikov 
je zagrešilo kaznivo dejanje 
tatvine, zabeležena pa so tu
di kazniva dejanja poškodo
vanja tuje stvari, zadejanja 
telesnih poškodb, goljufije, 
poneverbe, prikrivanja, pov
zročitve prometne nesreče s 
poškodbo druge osebe, po
skusi posilstva, spolno obče
vanje mladoletne osebe z 
otrokom, kaznivo dejanje no
šenja strelnega orožja in po
skusi pobega preko državne 
meje. V kaznivih dejanjih tat
vine so največkrat zastopane 
tatvine denarja, slede tatvine 
raznih tehničnih predmetov, 
tatvine koles, raznih prehram
benih artiklov, vzetih iz sa
mopostrežb, tatvine motor
nih vozil in tatvine šolskih 
potrebščin.

Podatki o starosti analizi
ranih mladoletnikov prestop
nikov kažejo, da jih je sko
raj polovica storila prvo kaz
nivo dejanje že pred 14. le
tom, nekaj več kot četrtina 
med 14. in 16 letom in nekaj 
manj kot četrtina med 16. 
in 18. letom starosti. Fantje 
so med analiziranimi prestop
niki v veliki večini (približ
no 81 odst.), v poklicni raz
vrstitvi pa so na prvem me
stu učenci, le-tem sledi
jo vajenci, dijaki, prestopni
ki brez poklica in zaposlit
ve, nekvalificirani delavci in 
delavci v priučitvi, poikvali- 
ficirani in kvalificirani delav
ci ter končno obrtniki.

Največ mladoletnih prestop
nikov v bežigrajski občini iz
haja iz delavskih družin, šte
vilni pa so tudi otroci iz usluž- 
benskih družin; urejene sta
novanjske razmere zasledimo 
pri približno 75 odst. anali
ziranih mladoletnih prestop
nikov; približno 48 odst. ana
liziranih prestopnikov izhaja- 
iz družin, kjer sta zaposlena 
oba starša in približno 18 od
stotkov jih izhaja iz ekonom
sko ogroženih družin.

Vplivi družine
Neprilagojeno obnašanje 

nje mladine je razsežno pogo
jeno in ga ni mogoče eno
stransko razlagati. Kljub te
mu pa se strokovnajki, ki se 
bavijo s temi problemi, stri
njajo, da odigrava družina bi
stveno vlogo pri formiranju 
mlade osebnosti. Prav zaradi 
tega je v analizi družbeno ne
prilagojene mladine v beži
grajski občini posvečena po
sebna pozornost družinam, 
iz katerih izhajajo analizira
ni mladoletni prestopni'--

Ugotovljcno je, da druži
ne iz katerih izhajajo analizi
rani mladoletni prestopniki! 
le-tem ne nudijo primernih 
čustvenih in drugih pogojev 
za normalen psihičen raz

voj. Samo približno 13 odst. 
prestopnikov izhaja iz dru
žin, v katerih so odnosi med 
starši relativno urejeni, pri 
vseh ostalih pa srečujemo 
razne inačice neurejenih od
nosov: zelo nervozne, neure
jene odnose, večja navskriž
ja in fizična obračunavanje 
med obema staršema, oboje
stranske hladne odnose ald 
pa sploh popolni razdor med 
obema staršema. Neurejene 
družine opozarja tudi dej
stvo, da približno polovica 
prestopnikov izhaja iz nepo
polnih in dopolnjenih družin.

Samo približno 34 odst. ana
liziranih prestopnikov je de
ležnih primerne obojestra- 
ske čustvene navezanosti s 
strani staršev in samo približ
no 10 odst. prestopnikov ka
že primemo navezanost na 
starše.

Vzgojno ukrepanje staršev 
analiziranih prestopnikov je 
na splošno silno pomanjklji
vo. Samo pri 4 odst. sreču
jemo primemo vzgojno ukre
panje in približno 96 odst. 
prestopnikov je deležnih pre
mehke, pretrde, dvotirne, ze
lo nedosledne-spremenljive 
vzgoje, vzgojnega zanemarja
nja in v manjšem odstotku 
celo direktnega zavajanja s 
strani staršev.

Približno 23 odst. prestop
nikov, izhaja iz družin, kjer 
se eden ali pa oba starša 
vdajata alkoholu, 6 odst. pre
stopnikov ima starše pri ka
terih srečujemo različne sek
sualne abnormalnosti in 2 odst 
obravnavanih prestopnikov 
ima starše, ki so bili tudi sa
mi obravnavani zaradi kazni
vih dejanj tatvine, čeprav v 
manjši meri, pa srečujemo 
pri starših naših prestopni
kov tudi druge negativne po
jave. kot so delomrznost, 
agresivnost, odklonilen odnos 
do naše družbene stvarnosti 
ipd.

Samo bežno povzeti podat
ki o čustvenem in drugem 
funkcioniranju analiziranih 
družin kažejo na silno po
membnost neurejenega dru
žinskega okolja pri formira
nju neprilagojenega obnaša
nja mladine, saj prav gotovo 
ne more biti slučaj, da rav
no v družinah, iz katerih iz
hajajo mladoletni prestopni
ki, srečujemo toliko negativ
nih pojavov.

Vplivi nekaterih 
družbenih činiteljev

Ob raziskovanju vplivov ne
katerih družbenih činiteljev, 
ki poleg družine bistveno 
vplivajo na fonniranje mla
de osebnosti, ugotavlja ana
liza, da so bili analizirani pre
stopniki v najzgodnejši otroš
ki dobi deležni zelo pomanj
kljivega varstva. Samo približ
no 10 odst. jiii je bilo delež
nih družbenega varstva in 
vzgoje v vzgojno-varstvenih 
ustanovah in približno 26 odst. 
jih ni bilo deležnih sploh no
benega varstva; 20 ost ana
liziranih šoloobveznih mlado- 

. letnih prestopnikov še danes 
nima primernega varstva.

Obravnavani mladoletni pre
stopniki so zelo težavni v šol
ski situaciji. Samo pri 9 odst. 
ne zasledimo pritožb iz šole 
in pri vseh ostalih se šole 
pritožujejo, oziroma so se 
pritoževale zaradi nediscipli
ne, učnih težav ali obojega 
hkrati. Sola, s svojo zahtevo 
po disciplini in vsemi osta
limi zahtevami, predstavlja za 
motene otroke — mladoletne 
prestopnike — večkrat kon
fliktno situacijo, na katero 
neprilagojeno reagirajo, poseb
no še, če naletijo tudi na ne
primerno postopanje učiteljev, 
konflikti, neuspeli! v šoli, pa 
predstavljajo večkrat končni 
povod za delinkventno in dru 
go neprilagojeno dejavnost 
analiziranih prestopnikov. 
Analiza ugotavlja tudi. da ima
jo bežigrajske osnovne šole 
nastavljenih premalo special
no usmerjenih strokovnih mo
či. ki bi lahko pomagale pri 
specialnem postopanju, ki ga 
zahtevajo moteni otroci v šol
ski situaciji. Nobena bežigraj

ska šola nima, na primer na
stavljenega šolskega psiholo
ga.

Ena od zelo pomembnih 
značilnosti obravnavanih mla- 
letnih prestopnikov je tudi 
delovna neprivajenost, nespo
sobnost za napore, ki jih za
hteva redno in kontinuirano 
delo. Samo 28 odst. analizi
ranih prestopnikov, vključe
nih v delovni proces, ima 
primeren odnos do dela, pri 
vseh drugih se gospodarske 
organizacije pritožujejo zara
di nediscipline, slabega odno
sa do predpostavljenih in pre
majhne delovne storilnosti. 
Delovne organizacije se zara
di omenjenega branijo spre
jeti mladoletnike, ki jih pri
poroča zavod za socialno de
lo, kar povzroča, da ostajajo 
mnogi dalj časa brez zapo
slitve, kar samo Se potenci
ra njihovo motenost. Analiza 
ugotavlja tudi, da je posto
panje odgovornih ljudi v go
spodarskih organizacijah z 
moteno mladino mnogokrat 
neprimerno, predvsem zaradi 
pomanjkanja strokovno uspo
sobljene kadrovske službe.

Razna športna in kultur- 
no-prosvetna društvena ter 
družbeno-politične organi- 
zatije. ki vključujejo mla
dino, nimajo zadovoljive
ga vpliva na obravnavane mla
doletne prestopnike. V funk
cioniranju društev in organi
zacij v občini je na splošno 
lahko opaziti vidne pomanj
kljivosti: pomanjkljivosti v
vodstvih, premajhno število 
vključene mladine, neizdela
no in nei^difereneirano pro
gramsko politiko in na sploš
no — premalo konkretne an
gažiranosti, da bi društvu in 
organizacije polno zaživele.

V vrsti družbenih činiteljev, 
ki igrajo pomembno vlogo 
pri formiranju neprilagojene
ga obnašanja mladine, velja 
končno posebej podčrtati tu
di slabo uslugo, ki jo dela
mo mladini s poplavami sla
be »šund« literature, s slabi
mi filmi in navsezadnje tudi 
z večkrat opaženim neustrez-

MLADOST NA VRTILJAKU 
vstran.

Nekatere zanese

nini pisanjem o mladoletnem 
prestopništvu v dnevnem ti
sku. Očitno je, da se že tudi 
pri nas, tako kot marsikje 
po svetu, kjer se z vsemi si
lami borijo proti mladolet
nemu prestopništvu, postav
lja vprašanje: kdo plačuje 
škodo, ki jo delamo mladini 
s slabimi »007« filmi, s sla
bimi »X — 100« literarnimi 
stvaritvami in nazadnje tudi 
z mladoletniškimi senzacija
mi v dnevnem, predvsem pa 
v revialnem tisku. Ali ne mor
da tudi tisti, ki ob njih be
ležijo trenutne zaslužke?

Nekaj predlogov, ki 
jih velja pretehtati

Ugotovitev, da danes še ne 
razpolagamo z doktrino, ki 
bi kratkoročno in v bistvu 
reševala problem družbeno 
neprilagojene mladine in ugo
tovitev, da je mladoletno pre
stopništvo kompleksen druž
beni pojav, ki ga ni mogoče 
povsem uspešno reševati v 
majhnem občinskem okviru, 
ne smeta hromiti naših priza
devanj pri preprečevanju te
ga družbenega zla. Konsekven- 
tna obema ugotovitvama je 
kvečjemu lahko, in tudi mo
ra biti, realna omejitev na
ših pričikovanj o uspešno
sti podvzetih ukrepov. Kon- 
sekventno obom ugotovitvam 
mora biti spoznanje, da smo 
prav zaradi zelo omejenih 
možnosti uspešnega reševanja 
problema, toliko bolj dolžni 
ukreniti vsaj tisto kar v da
ni situaciji lahko ukrenemo.

Ugotovitev, da igra družina 
bistveno vlogo pri formiranju 
mlade osebnosti, postavlja pr
vi najsplošneji imperativ vsem 
družbenim činiteljem: nujni 
so nenehni družbeni napori 
pri preprečevanju vseh tistih 
negativnih pojavov, kakršne 
srečujemo v družinah, Iz ka
terih Izhajajo mladoletni pre
stopniki.
• Nujna so nenehna pre

ventivna prizadevanja za zdra

vo prosperiranje družine. Se 
bolj kot doslej, je potrebno 
izkoristit široke možnost*' 
vzgoje in vzgojnega izobraže- 
vanja staršev, ki nam jih nudi
jo sodobna komunikacijsk®. 
sredstva. Potrebno bi bilo po- 
novnooživeti misel o ustanO" 
vitvi posebne institucije ali P9 
okviru že obstoječih sorodnih 
institucij, ki bi se bavil s 
preprečevanjem zgodnjih neso
glasij v družinah. Stara zah
teva razbremeniti zaposlen0 
mater, naj bi vendarle še en
krat dobila konkretno obelež
je.
• Nujni so nenehni napo

ri v borbi proti alkoholizm11 
— enemu največjih sovražni
kov urejenega in harmonič
nega družinskega življenj9- 
Med drugim bi bilo potreb
no doseči uvedbo zakona 0 
prisilnem zdravljenju alko
holikov, ki na kakršenkoli na
čin močneje ogrožajo in za' 
nemarjajo družino; potret*0* 
je sprememba zakonodaje " 
predpisom o enakopravnost
socialne službe kot tožeč® 
stranke v kazenskih zadeva0 
grobega ravnanja z druži0" 
skimi člani in neplačevanj* 
preživinine, vzporedno z **" 
htevki v civilnih tožbah ** 
preživnino in za priznanj 
očetovstva. „

Ena izmed uspešnih 
nujnih oblik borbe proti 
gativnim pojavom med t0*^ 
dino predstavljajo tudi 
devanja za organizacijo drj^T 
benega varstva in vzgoje ott 
v vrtcih. Kar zadeva bnžifi1^ 
sko občino je treba P1"*211'!.])! 
da je vzgojno-varstvona P(’ 
tika v zadnjih letih precej 
prcdovala, istočasno pa ni 10 
goče mimo ugotovitve, da ^ 
mo morali v bodoče vložiti, 
mnogo naporov in ne n£l2 Vl 
nje tudi finančnih .sred' _ 
če bomo hoteli, da t>°d0 .p. 
sedanji napori rodili 
ne sadove

Nadaljevanje na 9- s^r
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Bogate razstave
• Pionirji bežigrajske občine so zaključili letošnje Jugoslovan

ske pionirske igre in na šolskih razstavah pokazali svoje 
dejavnosti

Na vseli šolah v bežigrajski 
občini se zelo aktivni pio- 
njrski odredi, ki vključujejo 
okrog 4.000 pionirjev in mla- 
incev. Vsi pionirski odredi 

so se tudi letos vključili v 
Jugoslovanske pionirske igre 
Pod geslom: KDO BOLJK
POZNA DOMAČI KRAJ. Med 
solskini letom so sprejeli 
Programe JPI in nekateri 

eo njimi so bili zelo boga- 
• Najeli so kulturno in zgo- 

uovmsko dediščino domače- 
Sa kraja, prirodne znamenito- 

1 >n lepote domačega kraja 
r gospodarski razvoj in tu- 

izem. Na vseh teh področ
ju so pionirji vse leto zbi- 
J".1 Podatke in našli marši- 
aj zanimivega in poučnega,

si/,. 1LSC 80 Pokazali na raz- 
^ ah ob koncu šolskega le-

Pionirski odred na osnovni 
j. 1 ”Pr' v>ta Kraigherja« 

svojo dejavnost v okviru
Je ^ rastavi’ ki
Z s Proslavo 30-letni-
V nreff' ? 1601 Sm° Že pisalistaP -rJ5n Steviiki našega li
ja , , Ponirski odred izda-
1 o sko glasilo »Lastovka«
zalJ! V Številki prika-
^.^od dela pionirske in 
^admske organizacije na 
ko ter precej bogato kroni-

,..!ia osnovni šoli »Mirana
ra7«f* /e Pionirski ored na 
liko!aVI Prikazal Predvsem 
so bna . d®!a Pionirjev, kjer
vinskih motlvl iz zgodo- 
čas« Z1 obdobij, predvsem iz 
vasa NOB, motivi iz življenja

P°leg tega pa 50 58
2 podrobno seznanjali 

ras.linami in uredili bogate
rfe- herbarije. Na raz- 

„ so bili tudi Izdelki teh 
r,l6nega pouka.

Črnuče: O 
cih, da bi 
odločili

pokli- 
se laže

N^aljevanje z 8. strani

čtnit/i Predstavlja nasled- 
Vel*k deie*^’ ki naj prispeva 
doletnP/„ pn Prevenciji mla-
‘iuuiranr Prestopništva. Kon- 
°dstonani Zgodnje odkrivanje 
°trok nni T.obnušanju šolskih 
del delavi bl Postalo sestavni 
osn. f,,, ega Programa naših 
ni h " . ”0t'agogom osnov
no noJL Potrebno nuditi 
teni S06 Pri delu z mo. 
eiain "dadilJ°- Nastavitev so- 
Psihol0ga ^vca io Šolskega 
Soli nai ki 1111 vsaki osnovni 
• Učen^S,ala obvezna. 

nih vzrok Wn> ki zaradi razne-
6ati oSTk116, morej° kon
jiško ah,, ke' kcmčali pa so 
jebno ZT,6®0«1. bi bilo po- 
t«v. Kon«t/nmožnost 2a i™či-
bl niord/ osemletka naj 
vkljun£ T bila ppsoJ z.
Saj za v®jensko šolo, 

oddelke. J ne manj zahtevne

'"nti z aki-ih/ Potrebno za 
za Uvedbo eno 

eno?» Pouka na osemlet-
•Sgrsvs*?

Vsaj za ni„V ^jensko šolo. 
Oddelke. J ne manj zahtevne

^eti z akrih/ Potrebno za 
imenske//0 24 uvedbo eno 
s'*- Z i-noh1*’11'15 na osemlet- b°do pi^fjuokim poukom 
Pr8aniza<,o 1 ‘udi pogoji za 
i,Vanja otrok ooiodnevnega bl- 

o lahko nnrt , °li: Sola b0 ta- vzgoje lr. mudila otroku, poleg
> robra2be, tudi var kreacije ezne možnosti re-

^v^1^1. Prispevek pri
noprnaP//bletnov dnižbc- 

J Predsuv,-6.06 uriadine naj 
heUPnih P^ajuzacija

6 , vetovanj strokov
' ki se bavi s proble

Avgust

Pionirji na osnovni šoli, 
»Maksa Pečarja« na Črnučah 
50 proti koncu šolskega leta 
začeli sistematično spozna
vati poklice in pripravili raz
stavo o poklicih, namenjeno 
vsem učencem 8. razredov 
v občini, da bi se učenci laže 
odločili in usmerili v poklic. 
Ob koncu šolskega leta pa so 
pionirji te šole prikazali bo
gato razstavo o svoji dejav
nosti v JPI. Na razstavi so 
prikazali maketo Cmuč, pred
stavili obiskovalcem zgodo
vino -Črnuč, zgodovinski raz
voj črnuške šole, spoznali 
zgodovinske osebnosti In opi
sali življenja borcev NOV. 
Zbrali so podatke o vseh 
prometnih nesrečah, ki so se 
zadnja leta zgodile na Črnu
čah in na razstavi prikazali 
fotografije. Ob tem pa so 
prikazali pripomoček za po
učevanje pionirjev o promet
ni varnosti — semaforizirano 
križišče s premikajočimi av
tomobilčki. Za pospeševanje 
turizma so pionirji napravili 
nekaj turističnih plakatov in 
dopolnili razstavo z lepimi 
izdelki iz tehničnega pouka. 
Zelo poglobljeno in sistema
tično pa so pionirji obde
lali gospodarski razvoj doma
čega kraja. V posebno gra
divo so zbrali razne podatke: 
prirodne gospodarsko-geograf- 
ske osnove Cmuč, razvoj na
selij, gibanje in zaposlitev 
prebivalstva ter razvoj gospo
darstva — kmetijstva, trgo
vine, gostinstva, prometa ter 
obrti. To gradivo bo služilo 
kot učni pripomoček šoli,

mi družbeno neprilagojene 
mladine in predstavnikov go
spodarskih organizacij. V okvi
ru teh posvetovanj naj bi raz- 
neprilagojene mladine v vr
ste delovnih organizacij in 
probleme ustreznejšega posto
panja s to mladino v gospo
darskih organizacijah. Nujna 
je nastavitev šolane kadrovske 
in socialne službe v gospodar
skih organizacijah.
• Nujni so konkretni ukre

pi v zvezi z organizacijo re
kreacijske ih druge dejavno
sti mladine v raznih društvih 
in organizacijah. Potrebna je 
podrobna analiza funkcionira
nja društev in organizacij, ki 
vključujejo mladino, treba je 
raziskati možnosti, ki jih ima 
mladina za rekreacijsko in 
drugo svobodno dejavnost, 
njene interese ter na osnovi 
dobljenih podatkov konkret
no programirati njeno rekre
acijsko dejavnost.

Namesto zaključka
V kurat .vo mladoletnega pre

stopništva smo prisiljeni vla
gati velika denarna sredstva. 
Samo za enega mladoletnika 
v vzgojnem zavodu plačujemo 
letno milijon starih dinarjev 
( v bežigrajski občini smo oh 
koncu preteklega šolskega le
ta plačevali oskrbo za 56 mla
doletnikov v vzgojnih zavo
dih). Vemo, da ostajajo mla
doletniki v vzgojnih zavodih 
tudi po tri, štiri ali po več 
let in da končni učinek pre
vzgoje ni vedno tak, kot bi 
želeli. Vedno znova ugotavlja
mo, da bi na področju mlado
letnega prestopništva doseg
li mnogo večje uspehe, če bi 
kurativo na tem področju 
dopolnjevali tudi z dobro pri- 
privaljeno preventivo. Kljub 
vsemu pa tu še vedno osta
jamo večinoma samo pri ugo
tovitvah ali pa kvečjemu pri 
občasnih in neusklajenih ukre
pih. Ali ne hi vendarle veljalo 
spremeniti dosedanjo nrakso?

!•’. Ml!mrič

velike vrednosti pa je tudi 
za druge. Odred izdaja tudi 
svoje glasilo »Šolski vrtiljak«. 
Zadnjo šrtevilko je namenil 
gradivu z razstave.

Pionirski odred na osnovni 
šoli »Danile Kumar« v Sto- 
žicah je svojo dejavnost raz
vijal predvsem v interesnih 
krožkih. Na razstavi je pri
kazal predvsem izdelke, ki 
so jih pionirji izdelali v po
sameznih krožkih, likovna de
la pionirjev in izdelke teh
ničnega pouka. Prikazali so 
življenja in fotografije po
membnih ljudi iz NOB in 
zbrali podatke o narodnem 
običaju — štehvanju. Na tej 
šoli je zelo razvit šahovski 
krožek, ki je požel že ne
šteto priznanj in nagrad.

• Na Ježici so dobili 
nagrado »Pionir
skega lista«

Na osnovni šoli na Ježici, 
ki je podružnična šola »Da
nile Kumar« in ima 122 učen
cev nižjih razredov, so bili 
pionirji v okviru JPI poseb
no prizadevni. Edini v beži
grajski občini so se udeležili 
natečaja, ki ga je razpisal 
»Pionirski list« v okviru JPI. 
Izpolnili so vse tri naloge in 
prejeli nagntdo — knjigo 
»Slovensko slikarstvo«. Če
prav izdelkov iz natečaja 
niso dobili vrnjenih, da bi 
jih razstavili še v šoli, je- bila 
njihova razstava zelo bogata, 
pestra in zanimiva. Pionirji 
so zbrali in prikazali na raz
stavi precej etnografskega 
gradiva. Zbrali so fotografije 
zaslužnih borcev NOV in jih 
z življenjepisi prikazali na 
razstavi. Lepo so izdelali mi
niaturne šotore in prikazali 
kamping. Na tej razstavi sc 
imeli svoj kotiček tudi naj
mlajši iz vzgojnovarstvene 
ustanove. Pokazali so razne 
igračke in kar lepe risbice.

šola »Borisa Kidriča« je 
razstavo priredila že ob ob
letnici Kidričeve smrti, ob 
koncu šolskega leta pa so jo 
ponvili. Tudi tu so se pionirji 
zelo zavzeli pri izdelavi relie
fa stare Ljubljane, ki bo ostal

Dopisujte !

v šoli kot dober učni pripo
moček tudi za prihodnje ge
neracije. Na fotografijah so 
pionirji prikazali zgodovinske 
in kulturne spomenike, na 
film pa so posneli otroški živ
žav na snegu po naslovom 
»Moj hobby«. Na razstavi je 
bilo še veliko lepih risb in 
izdelkov iz tehničnega pouka.

Vsega, kar je bilo na raz
stavah videti, ni moč opisati. 
Tisti, ki so si razstave sami 
ogledali, so lahko ocenili delo 
pionirjev kot zelo uspešno v 
tem letu. Seveda pa imajo pri 
tem velike zasluge kolektivi 
učiteljev, ki so kot mentorji 
pomagali pionirjem pri ures
ničevanju njihovih progra
mov.

Občinska zveza prijateljev 
mladine Ljubljana—Bežigrad 
je imenovala posebno komi
sijo, ki si je ogledala vse raz
stave in jih ocenila. Trem 
pionirskim odredom, ki so se 
najboljše izkazali v jugoslo
vanskih poinirskih igrah in 
to prikazali na razstavi, bo 
podelila nagrade na srečanju 
pionirjev v partizanskem 
kraju na Rašici ob njihovem 
prazniku. Nagrade so simbo
lične, z njimi pa občinska 
zveza prijateljev mladine želi 
vzpodbuditi pionirske odreple 
k še večji dejavnosti v pri
hodnjem šolskem letu.

K. Bračun

Za tretjino 
čez normo

Praznik 
pionirske 

organizacije

Vrsta prireditev ob 
25-letnici

Letos praznujemo 25-let- 
nico pionirske organizaci
je. Praznovanje se je za- 
ieio že 10. aprila, ko je 
krenila na pot »Kurirčko
va pošta« in bo trajalo 
vse leto. Vse prireditve 
in proslave pionirjev so 
letos bol) svečane in v du 
hu proslavljanja ro-re nb- 
ne obletnice.

Da bi to jubilejno oblet
nico kar najbolj svečano 
proslavili, da bi še pionir
jem vtisnila v spomin, je 
občinska zveza prijateljev 
mladine Ljubljana-Beži
grad ustanovila koordina
cijski odbor za proslavo 
25-letnice pionirske orga
nizacije. V tem odboru 
so predstavniki organiza-

Mladinska brigada je 
v Zagrebu spet dobi
la najvišje priznanje

Tudi letos je mladinska 
delovna brigada »Ane Zi
herl« iz Ljubljane sodelo
vala na zvezni delovni ak
ciji v Zagrebu, kjer mla
dina gradi nasip ob Savi. 
V brigadi je bilo precej 
Bežigrajčanov, vse organi
zacijske niti pa je imel 
v rokah občinski komite 
Zveze mladine Bežigrad. 
Brigada je dobila najvišje 
priznanje delovne akcije 
Sava 67: trak »Sedem se
kretarjev SKOJA«; udarni-

Še en nov vrtec
Konec septembra bodo na 

sedanjem otroškem igrišču, 
na vogalu Peričeve in Krži- 
čeve ulice, pričeli graditi nov 
vrtec .namenjen otrokom iz 
krajevne skupnosti »Boris 
Kidrič«. Računajo, da bo do 
zime vrtec pod streho. Pri
hodnje leto bi gradnjo nada
ljevali in če bo zagotovljen 
denar v občinskem proraču
nu, bo vrtec drugo jesen 
sprejel otroke.

cij ZK, SZDL, ZZB NOV, 
ZMS, RK, ljudske tehnike, 
tabornikov, zveze za teles
no kulturo, planinskega 
društva in drugih. Odbor 
se je že sestal in sprejel 
okvirni program proslav
ljanja.

Za dan pionirjev, 29. sep
tembra, bo manifestativni 
pohod vseh pionirjev iz 
občine Ljubljana-Bežigrad 
v partiznaski kraj Rašica. 
Tam bo kulturni program 
in razdelitev nagrad trem 
pionirskim odredom, ki so 
se najbolj izkazali v Jugo
slovanskih pionirskih ig
rah. Po programu bo po
gostitev pionirjev in pro
ste igre.

Pionirji - podmladkarji 
RK, bodo za Dan republi
ke obiskali vse stare za
služne borce NOV in ma
tere padlih partizanov. 
Najboljši pionirji bodo šli 
aa sprejem k predsedniku 
občinske skupščine Ljub
ljana-Bežigrad in mu po
ročali o delu pionirske or
ganizacije v tem jubilej
nem letu. K. B.

ške značke je dobilo 27 
brigadirjev, 38 pa jih je 
bilo pohvaljenih.

»Menim, da je brigada 
dosegla željeni uspeh, ta. 
ko na delovišču kot v živ
ljenju v naselju, <je rekel 
njen komandant Erik Zri
mšek, sicer sekretar občin, 
skega komiteja ZMS Be
žigrad. O udeležbi bi de
jal, da so se v zadovolji- 
vem številu odzvali dijaki 
šolskega centra PTT in 
Centra strokovnih šol ter 
mladinci iz Avtoobnove, 
žal pa smo pogrešali gim
nazijsko mladino«.

Brigada je štela 92 mla
dincev in mladink. Posta
vljene delovne norme so 
presegali za tretjino. V na
selju so imeli bogato kul
turno, športno in zabavno 
življenje. Sodelovali so na 
tribunah, kjer so obravna
vali aktualne politične do
godke ter imeli razgovore 
o gospodarski reformi in 
nalogah Zveze mladine. Ob 
Dnevu vstaje 22. julija so 
organizirali svečano aka
demijo s kulturnim in za
bavnim programom. Sode
lovali so pri vseh prire
ditvah v naselju, večkrat 
pa so se sešli tudi z voja
ki iz bližnjega garnizona.

Brigada se je izkazala 
tudi na športnem področ
ju. Tekmovali so v šestih 
panogah, najboljši pa so 
bili košarkarji, odbojkaši 
in igralci namiznega teni
sa. 17 brigadirjev se je 
udeležilo šoferskega tečaja 
oziroma tečaja za foto
amaterje. Mnogo smeha pa 
je bilo seveda ob izvolitvi 
»miss naselja«, ob izbiri 
najboljšega pevca ter pri 
kviz-oddaji.

Sanitetni referent v bri
gadi ni imel veliko dela. 
Večjih poškodb ni bilo, pa 
tudi resnejših obolenj ne. 
Pri ocenjevanju čistoče v 
baraki in okolici je briga
da dobivala skoraj na j viš
je možno število točk.

Zaradi nediscipline in 
nepravilnega odnosa do 
življenja in dela v brigadi, 
so izključili štiri brigadir, 
je. Najpogostnejši vzrok za 
takšno odločitev je bilo 
samovoljno zapuščanje de
lovišča in naselja in ne
izpolnjevanje nalog, za ka
tere so se dogovorili v 
brigadi.

NA DELOVIŠČE — Ob Savi 
v Zagrebu raste nasip, delo 
brigadirjev iz vse Jugoslavije

f " jr’.ir*
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Dirkali so že 
pred štiri

desetimi leti
Letos je preteklo 40 

let odkar je bila v or
ganizaciji kolesarskega 
kluba »Bistrica« v Be
ličevem pri Bolu prva 
kolesarska dirka in si
cer na progi: Beričevo 
—Ljubljana — Berič#/o. 
Mimo domačinov so 
nastopili tudi številni 
drugi, takrat znani ko
lesarji. Zmagal je Ev- 

! gen Špenko, drugi or
ganizatorji in dirkači 
pa so bili Jože Grahek, 
Franc Kralj, Karel Lo
boda, Franc Letner, 
Alojz Velepec, Jože 
Snoj, Vinko Jagodic, 
Ivan Grad, Marko Di
mic, Ivan Kralj in Pe
ter Marolt. Niso pa o- 
stali samo pri eni dir
ki, saj je bil kolesarski 
šport poleg telovadbe 
dolgo vrsto let edina 
panoga, ki so jo siste
matično gojili v tem 
delu Zasavja. Med dir. 
kači so se pojavila no
va imena: Vinko Grad, 
Karel Zupančič, Jože 
Bregar, Karel Letnar, 
Janez Ogrin in Jože 
Zajc; mnogi od teh so 
padli v partizanih ali 

! umrli v taboriščih.
Po osvoboditvi je vso 

športno dejavnost, sku
paj s kolesarstvom, 
prevzel Partizan Dol, 
ki je vsako leto tudi 
prirejal dirke. Vendar 
se ta šport ni več tako 
razmahnil; od povojnih 
dirkačev je dosegel več 
le Anton Avsec, ki pa 
je prekmalu nehal tek
movati.

JUBILEJNA KOLESARSKA DIRKA V DOLU

Memorial „Levičnik - Zajc"

• Ob proslavi 40 letnice 
kolesarstva so v Dolu organi 
zirali jubilejno dirko, ki je 
imela naslov »Memorial De
vičnik—Zajc«. Zajc je bil 
predvojni dirkač, ki je naj
dlje nastopal in dosegel ne
kaj lepih uspehov, Karel Le
vičnih pa požrtvovalni orga
nizator kolesarskih in smu
čarskih tekem v Dolu; letos 
v maju se je ponesrečil na 
zasavski cesti.

Na letošnji dirki je nasto
pilo 70 tekmovalcev iz vseh 
slovenskih društev, med nji
mi tudi domačini. Med čast
nimi gosti je bil zmagovalec 
prve dirke Evgen Špenko in 
nekdanji dirkači Vinko Grad, 
Karel Loboda, Vinko Jagodic

m Peter Marolt. Le-ti so do
bili spominske diplome, po
tlej pa so v posebnem avto
mobilu za »veterane« sprem
ljali dirko.

Dirka je spravila na noge 
ves Dol in druge kraje ob 
novi zasavski cesti. Sicer pa 
je bila karavana kolesarjev, 
s spremstvom številnih avto
mobilov, že kar podobna 
manj šemu »touru«.

Na progi sta bila dva lete
ča cilja; na prvem je bil naj
boljši Jože Valenčič pred 
Plestenjakom in Troštem, na 
drugem so b ili spet ti trije 
skupaj, le da je bil najboljši 
Trošt. Vse je kazalo, da bo 
med to trojico tudi končni 
zmagovalec dirke. Toda na

obratu na Črnučah so naj
boljši padli in ni se jim več 
posrečilo ujeti glavne skupi
ne. V sprintu na cilju se je 
najbolje znašel mladi Hrast
ničan Bajda. Kot zmagovalec 
je dobil dirkalno kolo »fa
vorit«. Izkazal pa se je kot 
pravi športnik, saj je takoj 
po dirki pred mikrofonom 
za občinstvo dejal, da je si- 
ser zelo vesel zmage, žal pa 
mu je, ker so njegovi naj
hujši tekmeci padli in Izgu
bili dragocene sekunde.

Na progo je šlo potlej še 
30 takoimenovanih »turistov«. 
Močno so pritisnili na pedala 
in taktizirali po vseh pravilih 
dirkalne tehnike. Zmagovalec 
bi lahko še tudi osvojil prvo

IZ ORUMENELK KRO- R 
NIKE — Fotografija s -1 
prve kolesarske dirke v 
Dolu pred štiridesetimi 
leti. Posodil nam jo je 
Evgen Špenko, ki je na 
tej dirki zmagal.

nagrado, če bi Imel boljši 
čas kot zmagovalec v skupini 
dirkačev. Vendar to se ni 
zgodilo, saj je imel zmago
valec pri turistih Zakotnik 
kar 6 minut slabši čas kot 
Bajda. Le-temu je na tribuni 
pred zadružnim domom iz
ročil nagrado Evgen Špenko, 
zmagovalec dirke v Dolu 
pred 40. leti. Sekretar Kole
sarske zveze Slovenije tova
riš Gajhen je na tej svečano
sti Izročil zastopnikom Par
tizana Dol pokal za uspešno 
organizacijo prireditve ob 40. 
letnici, prisotne pa je pozdra
vil še predvojni dirkač Franc 
Gartner, sotekmovalec Zajca.

Domačini so se ob dirki ze
lo izkazali: poleg treh ljub
ljanskih podjetij in občinske 
zveze za telesno kulturo, so 
večino daril in denarja pri
spevala domača podjetja in 
zasebniki Tri četrtine stro
škov so pokrili domačini s 
prostovoljnimi prispevki.

Partizan Dol ima v načrtu, 
da bo drugo leto — če bo 
cesta asfaltirana — speljal 
dirko do Litije ali celo do 
Zagorja, na start pa bodo po
stavili kompletno domačo 
ekipo turistov.

Pri organizaciji letošnje 
dirke so največ pomagali Jo
že Klemenčič, bratje Kuhar
ji, Brane Aleš in Franc če
sen; pomagali so tudi funk
cionarji Kolesarske zveze Slo
venije Blatnik, Janežič in 
Ferjančič.

Rezultati jubilejne dirke 
(42 kilometrov):

Dirkači — 1. Bajda (Hrast
nik) 54,41; 2. J. Valenčič
(Rog) 54,51; 3. Tulipan
(Kranj) 54,51. Ekipno je zma
gal Rog, pred Hrastnikom ifl 
Odredom. Na gorskem cilju 
je bil najboljši Jože Valenčič 
(Rog), na letečem cilju pa 
Franc Trošt (Primorje). Ob
činski prvak je postal Miloš 
Nučič.

Turisti — 1. Zakotnik (Rog) 
1,01,52; 2. Kavaš (Beltinci) 
1,01,52; 3. Kovačič (Beltinci) 
1,01,52; Ekipno je zmagal Rog, 
pred Beltinci in Krškim. Na 
gorskem cilju je bil najb olj- 
ši Podobnik (Rog), na lete
čem cilju pa Zakotnik (Rog)- 
Občinski prvak je postal 
Slavko Zavrl.

JOŽE JERMAN

30 let smučanja 
v Dolu
Pozimi bo tam prvenstvo 
Slovenije v klasičnih 
disciplinah

Prihodnjo zimo bo minila 
30 let, odkar je bila v Dolu, 
oziroma njegovem smučar
skem »centru« Zaborštu, pr' 
va »uradna« smučarska tek
ma. Smučali in sankali so v 
Dolu že poprej, vendar tisto 
zimo so se fantje prvič s šte
vilkami na prsih pognali * 
ozkimi tekaškimi smučmi P° 
markirani progi.

V Dolu bo ob tem jubileju 
republiško prvenstvo v kla 
sičnih disciplinah za vse od
delke. Že spomladi so ustano
vili organizacijski odbor, ki 
bo izdal tudi brošuro o zgo
dovini smučanja v Dolu. Tudi j 
tekmovalci Partizana Dol se , 
že pripravljajo za spopad n* 
domačih tleh.

S pomočjo občinske zveze | 
za telesno kulturo Bežigrad /j 
bodo do zime opravili tudi 
najnujnejša dela na smuča*''
skih terenih in skakalnicah.

J. J- '

Spominski pohod
na Korošico

50 črnuških planincev 
počastilo spomin 
Toneta Merčuna

Korošica, avgusta. — Predzadnjo soboto 
v minulem mesecu se je na Korošico v Kam
niških planinah odpravilo 52 članov črnuškega 
planinskega društva, ki so počastili spomin 
svojega pred 12 leti nesrečno preminulega čla
na, ANTONA MERCUNA

Dobro organiziran pohod, svečanost ob spo
minski plošči in pravi planinski večer v domu 
na Korošici, to so nepozabna doživetja, ki 
bodo ostala z velikimi črkami zapisana v ana
lih črnuškega planinskega društva.

L, ^ w
Pred domom na Kor<v": ,:

10 OBČANOV

Foto: E. Kaše

utrujena — Hudournik in Vencelj.
vzdušju sta so moštvi 
planina« in »Korošica« n'1'*'’ 
z rezultatom 7:5 za M a lop* 
nince. Sodnika sicer ni bh J 
vendar to pravzaprav niko^a

Najbolj
Prva skupina planincev je 

»napadla« Korošico iz Logar
ske doline, druga se je iz Ka
mniške Bistrice prebila na 
Kamniško sedlo in odtod na
daljevala pot do cilja. Tretja 
se je podala na dolgo pot 
prav tako iz Kamniške Bistri
ce čez Presedi j aj, četrta pasi 
je izbrala za izhodišče Veliko 
planino in čez Konja »zavze
la« Korošico.

Kljub ne preveč obetajoče
mu vremenu, posebno v so
boto popoldne in v nedeljo 
dopoldne, se je na Korošici 
zbralo 52 črnuških planincev, 
kar je, če pomislimo na ka
terikoli sestanek v dolini, 
prava množičnost. Kljub dol
gi poti in utrujenosti pa veči
ne na cilju ni minila dobra 
volja. Takoj, ko so si prive
zali dušo in si za silo odpočili 
noge, so se na ravnini pred 
domom pomerili v nogome
tu. V čistem amaterskem

IAU1 l/i IV VZ»Cl^Zi V
ni zares motilo. Najbolj 
so izkazala sekretar v 
Maloplanlncev in predisej®5 
kot srednji napadalec is 
moštva. Branilec HudoumJ 
in napadalec Vencelj st* e[1. 
nesla manjše poškodbe, v *. 
dar sta naslednji dan le 
no prikolovratila v dolih0'^

[ "

naročite
ZBOR
OBČANOV!

v



USPEH ATLETOV OLIMPIJE:

Lani peti, Setcs prvi Telovadili so 
tudi poleti

Zmagovalec ekipnega at
letskega tekmovanja za po
kal Slovenije je postal at
letski klub Olimpija; v šti 
nh kategorijah so zasedli 
Prvo mesto, in sicer pri 
elanih, starejših mladin- 
pJh, starejših mladinkah 
in mlajših mladincih, čla
nice po bile druge, mlajše 
nuadinkc pa tretje. Atleti 
■n atletinje Olimpije so 
^rali skupaj 1339,5 točke

Pomerili so se 
z najboljšimi

Igralci badmintona Partiz 
na z Ježice so poleti dvakn 
gostovali v Avstriji. Posebr 
na mladinskem turnirju v C 
k>vcu so se dobro odrezal 
tamkajšnji klub ASKO je c 
O-letnici ustanovitve povab 

na turnir najboljše avstrijsk 
nemške, danske in slovensi 
mladince. Danci so prišli ki 

mladinsko državno repr 
f^ntanco m naši igralci s 
v kU,jk*j videti« so Dam v oadmmtonu med najboljš 
mi na svetu. Od Ježičanov
mel 'J.ajvee “P®113 Jože K’se i® uvrstil med p 
_ na 6- mesto, v p:
sjoz Križmanovo pa na 4. m'

Mladinci Partizana Ježica s
Učil?* ^ tumirju mnogo n: 
0„. : pokazali so, da ne zi 
"stajajo preveč za najboljš 
do n^ci »o obljubili, da b< 
^ Pnšli prihodnje leto v Lji
Ježi?.?’ ■ takrat Pa jim ^ 

"®ro“!

in se uvrstili pred celj. 
skim Kladivarjem (1154,5 
točke), Triglavom iz Kra
nja (903), Maribor (578,5 
točke) itd.

Že nekaj let atletski 
klub Olimpija uspešno so
deluje s šolami za Beži
gradom, kjer črpa mlade 
kadre to jih vzgaja. Trud 
ni bdi zaman. Marljivo de
lo pozimi to potlej načrt
ne priprave na tekališčih, 
skakališčih to metališčih, 
se je že letos bogato ob
restovalo. Rezultati kaže
jo, da bo mogoče v pri
hodnjih letih doseči ’še 
več.

Za letošnji uspeh so za
služni prav vsi atleti in 
atletinje, ki so redno va
dili po načrtih neumornih 
trenerjev. Uspeh pa je

SPET V OSORJU
Člani Partizana Ježica so že 

tretje leto zapored taborili v 
Osorju na otoku Cresu. Šo
tore so jim odstopili tabor
niki »Bičkove skale«. 53 fan
tov in deklet je preživelo na 
morju 17 prijetnih dni. Orga
nizirali so tri celodnevne iz
lete: na otok Unije, Susak 
in na Vransko jezero. Mimo 
kopanja so igrali odbojko, 
imeli so nogometni turnir in 
vrsto zabavnih prireditev. 
Olimpije z občinsko zve
zo za telesno kulturo, s 
šolami to njihovimi teles- 
no-vzgojndmi delavci. U- 
čenci to dijaki bežigraj
skih šol sodelujejo na 
vseh atletskih tekmova-

Uredili bodo
razsvetljavo
Kai J'e novega pri KK Stadion?

no Dri - A**w*ve !
in nekčSMlinkah- M >o
o-« r'unk,r,T in 86k° jih , *ekmovanje. P<
*» ik.nV zbra“ 01 "a izleti ' krr erc<,° P'

^ Je kak0 
Wli trenPH«!adln0, »to : 
doševiču inm? mladincei 

sti
^ fripr“vHaUoševiz^1' tekinovai 

inorcln J{: »Za klube J obliiei^jošCitt skupn
kritično “Vanja, je p
plahni vse^Lv? 66410 
ner * ekltL, « lo' ki Sa 1'

^ sv°i« indivlduain

Zbornikov
'a« mT1 odreda „ 
^aoizlrali 'cl°
hor v Uso^, '■ 0° 15 fjaSaij “rJu iw otoki

s? i

te”,-
^»tere™1 orlentaoijak

'Vozlali
^“dnevn i^-tauiziriJvf fto*!
Prljetni.njr tabore,.jr 
Jt^bnv pri,kir Prebit
fi?" ^ "jT '*»«

^VCiUST

porabili vsak dan toliko časa. koli
kor so hoteli, klub pa jim je za
gotovil žogo.

Avgusta so se mladine! priključili 
članom in trenirali skupaj z njimi. 
Zaradi nepopolnega števila obeh 
ekip je bila to edina možnost, da 
so Igralci na treningih lahko igrali 
na dva koša.

Morda je tudi datum nadaljeva
nja prvenstva — 27. avgust — ne
koliko prezgoden, saj se nekateri 
igralci vrnejo s počitnic šele v za
četku septembra. Mislim, da Je po
doben položaj tudi v drugih klu
bih in da bodo prve tekme bolj 
počitniške.«

Burja: »Takoj po končanem slo
venskem prvenstvu za pionirje smo 
nadaljevali z vadbo. Treninge sem 
imel dvakrat tedensko in so se jih 
udeležili vsi, ki so bili v Ljublja
ni Z resno vadbo pa smo pričeli 
Sede ta teden, ko so se večinoma 
vsi vrnili s počitnic.«
• Kakšne so možnosti za delo 

pri kihu?
Kadošcvie: »Edini težji problem, 

ki tare naš klub, je razsvetljava. 
Spomladi, ko se Igralci preselijo 
iz telovadnice na prosto, je težko 
uskladiti umik treningov s pou
kom. ki ga imajo igralci, v glav
nem srednješolci, različno, če bi 
imeli razsvetljavo, bi bil problem 
s treningi v večernih urah rešen, 
kar bd se nedvomno pokazalo tudi 
v kvaliteti. Denar za razsvetljavo 
Je klub že dobil od občinske zveze 
za telesno kulturo, z deli pa še 
nismo začeli.«

Burja: »Možnosti so velike, za 
delo pa je potrebna disciplina, od
govornost In pridne roke. Ponava
di pa ravno tega manjka in za
radi tega delo ne gre tako kot bi 
moralo «
• Načrti za prihodnjo sezono!
Radoševtč: »Večina igralcev bo z

letošnjo sezono zaključila igranje 
v mladinski ekipi, ker bodo dru
go leto že prestari. To velja tudi 
za vse ključne Igralce, iz česar 
sledi, da bo treba čez zimo vzgo
jiti povsem novo, mladb ekipo, ki 
jo bodo sestavljali mladinci, ki le
tos ne bodo prenehali igrati In pio
nirji, ki bodo prestopili k mladin
cem. Skušali pa bomo pritegniti 
tudi nekatere fante Iz našega oko
liša In bližnjih šol.

Burja: »Tudi prihodnjo sezono 
ho klub' ustanovil košarkarski kro
žek na šoli »Mirana Jarca«. S to 
akcijo bomo začeli takoj po za
četku pouka, tako da bodo pri
pravi leni že za zimska tekmovanja. 
Dosedanji pionirji pa bodo odšli k 
mladincem.«

tudi plod dobrega sodelo
vanja atletskega kluba 
njih, to sodelovanje pa bo 
treba poglobiti, zlasti gle
de množičnosti in kvalite
te dela na šolah.

V začetku septembra bo 
sestanek atletskih delav
cev, predstavnikov občin, 
ske zveze za 'telesno kul
turo to telesno - vzgojnih 
delavcev iz šol, kjer bodo 
sprejeli program dela za 
prihodnje to se dogovorili 
za poglobljeno to načrtno 
delo v atletiki po šolah. 
Program bo letos zajel te
stiranje vseh učencev os
novnih in srednjih šol v 
najvažnejših atletskih di
sciplinah. Na podlagi teh 
rezultatov bo jeseni final
no atletsko tekmovanje 
za osnovne in srednje šo
le, kjer bodo nastopili 
najboljši v posameznih 
disciplinah. To finalno 
tekmovanje bodo skrbno

Trener in član upravnega odbora 
Aleš Peče nam je o pripravah po
vedal tole:

■ Zaradi odhoda nekaterih stan
dardnih igralcev h vojakom, je 
ekipa članov v precej kritičnem po
ložaju na letsvici II. slovenske li
ge. Precej je k temu pripomogla tu 
di športna smola, saj smo večino 
tekem spomladi izgubili z malen
kostno razliko. Seveda računamo, 
da bomo ostali v ligi. Čez zimo pa 
bo čas marsikaj popraviti, da bo 
naslednja sezona uspešnejša.

Popolnoma pomlajena ekipa čla
nic sc dovolj uspešno meri z mno
go bolj rutiniranimi ekipami v re
publiški ligi. Upam, da bodo de 
kleta tudi v jesenskem delu pr
venstva obdržala isto mesto na le- 
stvici, kot so ga imele spomladi.

Ekipa mladincev je dosegla le
tos svojo največje uspehe. Sodelo
vanje na republiškem prvenstvu jo 
bilo veliko doživetje za vse igral
ce, hkrati pa vzpodbuda za nadalj- 
ne delo.

Mladinke ekipa popularnega 
»barbe« Martina — so dosegle spo
mladi v medobčinski ligi 2. mesto. 
Zdaj, pred jesenskim delom pr
venstva, pa so popustile in ne ho
dijo vse na treninge. Ekipa pio
nirjev, ki trenira najmanj časa, 
obeta, da bomo v nekaj letih na 
Ježici napredovali tudi v moški ko
šarki.

Po jesenskem delu prvenstva so 
v vseh ekipah na vrsti precejšnje 
spremembe: nekateri mladinci bo-

Dva nova trenerja
Darinka Kovačič iz Partiza

na Ježica in Stasil Burja iz 
KK Stadiona sta postala 
nova košarkarska trenerja. 
Udeležila sta se dopisnega te
čaja, ki ga organizira center 
za vzgojo strokovnih kadrov; 
praktični del in zaključne iz
pite so imeli v Seči pri Por

pripravili to ga povezali s 
športnim dnevom na šo
lah, tako da bo čim več 
učencev in dijakov prišlo 
bodrit svoje predstavnike. 
Tudi pozimi bodo nadalje
vali z načrtnim delom na 
šolah, da bodo imeli spo
mladi še 'več mladine na 
stadionu.

Olimpija pričakuje no
vih, mladih moči; telesno- 
vzgojni delavci na šolah 
•bodo pri tem lahko na
pravili največ. Tako lahko 
pričakujemo, da bo v pri
hodnjih letih atletika za
res postala za Bežigradom 
šport štev. 1, ne samo gle
de množičnosti temveč tu
di glede kvalitete.

Precej pa bo treba še 
napraviti 'za usposobitev 
atletskih naprav na sta
dionu ter urediti atletske 
naprave na športnih igri
ščih pri šolah.

SILVO ČEBULJ

ilo izpopolnili člansko vrsto, skoraj 
popolna ekipa pionirjev bo prihod 
nje leto igrala ia mladince, med
tem ko bo pionirska ekipa povsem

■ Pri Partizanu 
Bežigrad ni bilo 
mrtve sezone

Vrvež v telesno-vzgojnih in 
športnih društvih za Bežigra
dom letos poleti ni tako po
nehal, kot je običajno prejš
nja leta. Domala povsod so 
posamezne skupine vadile tu
di v počitnicah ali pa so ure
jali igrišča in druge naprave. 
Zdaj, ko je športna sezona 
pred durmi, je seveda na igri
ščih še bolj živahno. Tudi pri 
Partizanu Bežigrad, katerega 
dejavnost je bolj vezana na 
telovadnico, je bilo Icar živo. 
»Kaj počnete?« smo vprašali 
Gustla Stražišarja, tajnika 
društva in člana tehnične ko
misije gimnastične zveze 
Slovenije.

■ Pravkar urejamo igrišče, 
nam je odgovoril. Računamo, 
da bo kmalu nared. Denar 
nam je dala občinska zveza

pospešeno trenirajo
nova. Posebno skrb bomo posve
tili začetnikom1, saj bomo organi
zirali košarkarsko šolo za pionirke 
in pionirje«, je končal Aleš Peče.

za telesno kulturo, delamo pa 
»udarniško«. Na prostem bo
mo uredili prostor za parter- 
no gimnastiko ter za drog in 
kroge. Očistili bomo tudi pro
stor okrog telovadnice in ga 
pripravili za igrišče, morda 
za košarko. Verjetno bomo 
postavili tudi luči, da bodo 
telovadci lahko vadili tudi 
zvečer.

V jami zraven vas tudi no
gometni klub Olimpija ureja 
igrišče.

H Igrišče v jami je v upra
vi Partizana Bežigrad, nismo 
ga pa urejali, ker nismo ime
li denarja. Ko so ga zdaj za
čeli popravljati, nas ni nihče 
vprašal. Tudi na Partizanu 
Slovenije niso nič vedeli, de
jali so le, da je igrišče še ve
dno v naši upravi, želeli bi, 
da bi bil vsaj del igrišča za
res naš; rabili bi ga za mno
goboje, rekreacijo itd.

Poleti menda niste samo 
delali?

■ Deset članov našega dru
štva je bilo na taborjenju v 
Osorju pri tabornikih »Bič
kove skale«. Na tečaju v Mo
zirju, ki ga je priredila gim
nastična zveza Slovenije, so 
bile tri naše mladinke in dva 
pionirja. Tečaj je bil name- 
njen mladim, perspektivnim 
telovadcem. Sicer pa so naj
bolj marljivi telovadci, kot že 
prejnšnja leta, vadili vse po
letje, letos pa je hodilo na 
treninge tudi precej pionir
jev, ki so pod vodstvom An
dreja Preglja lepo napredo
vali.

Kdaj pa boste začeli v te
lovadnici?

H V začetku septembra bo
mo začeli z redno vadbo. Do
polniti moramo še nekaj 
opreme. Trenerje bomo imeli 
tudi letos iz lastnih vrst, saj 
jih je drugje težko dobiti. 
Ročunamo, da bo telovadnica 
še bolj polna, kot je bila la
ni. Imeli bodo tudi več re
kreacijske vadbe in izletov. 
Spomladi smo šli skoraj vsa
ko nedeljo na izlet, tudi s ko
lesi. Za zaključek smo se z 
avtobusom peljali čez Jelovi
co v Bohinj.

Kaj pa tekmoavnja?
■ Upam, da bomo ponovili 

letošnje uspehe: člani so bili 
republiški prvaki v II. raz
redu, zelo dobro pa so se od
rezali tudi pionirji, ki so le 
malo zaostajali za zmagovalci 
na republiškem prvenstvu. 
Vsega je tekmovalo 35 naših 
telovadcev. To je res perspek
tivna vrsta. Imamo še močno 
ekipo igralcev namiznega te
nisa, pohvalili pa so nas tudi 
kot organizatorje, ko smo 
priredili sindikalno prvenstvo 
Bežigrada.

In odnosi s šolo?
■ Zdaj so dobri; obljubili 

so, da se bomo pogovorili o 
umiku, tako da bi imeli dva
krat na teden prosto telovad
nico od 18.30 naprej. To pa 
je za nas izredno pomembno, 
če hočemo imeti pri vadbi 
pionirje.

Zadnji rezultati:
KOŠARKA — II. REPUB, LIGA 
Stadion : Vrhnika SO:« (23:27) 
Stadion : Skalerič 2, Plestenjak

1, Debevc 2, Saksida, Rogač 5, Se- 
gedin 23, Kocbek 2, Kozina 15. 
čeprav je ekipa Vrhnike najres

nejši kandidat za prvaka, je uspelo 
oslabljenemu moštvu Stadiona os
vojiti dve točki.

Moste : JeBca 62:47 ( 39:27) 
Ježica: Rotar 10, Peče 10, Smol

nikar 12, Plevnik 11, Rečnik, Lobo- 
da 2, Dobravo, Kogoj, Lambergar
2.

Ekipa Most je zasluženo zmaga
la.

REPUB. LIGA — ŽENSKE 
2KK Maribor : Ježica 53:12

(26:18)
Ježica: V. Oven 19, M. Oven 10, 

Gerden 2, M. Kušar 5, Plevnik 2, 
Levstek 2, O. Kušar 4, Lupše, Z. 
Mavec.

Ježica je igrala v Mariboru brez 
treh igralk prve peterke

torožu.

I

I

»VELIKA« ČETVERICA
Samo štirje košarkarski klubi v Sloveniji se lah

ko pohvalijo, da so njihove ekipe letos tekmovale 
na vseh treh republiških prvenstvih: za mladince, 
mladinke in pionirje; Olimpija, Slovan, ZKK Mari
bor in Partizan Ježica — po temu sodeč — najbolj 
skrbijo za košarkarski naraščaj.

Na prvenstvu za mladinke so košarkarice Ježice 
zasedle tretje mesto, mladinci so bili peti, pionirji 
pa drugi v polfinalni skupini.

Mladinke so ponovile lanski uspeh, čeprav so 
letos potiho računale na boljšo uvrstitev. Strokovnja
ki sodijo, da je to najboljša ekipa v Sloveniji; ven
dar — kot da je zanjo prvo mesto nedosegljivo. 
Smolo so imele že lani in tudi letos ni šlo vse naj
bolje. Solze po izgubljeni odločilni tekmi z Jeseni
čankami na turnirju v Škofji Loki, si lahko razla
gamo le tako, da bodo dekleta prihodnje leto, ko 
bo ekipa v nespremenjeni sestavi tretjič sodelovala 
na republiškem prvenstvu, odločno skušala doseči 
kaj več. Za to pa se je treba pripravljati že zdaj; 
odločilni so vsi zimski treningi, vsi spodrsljaji, ki 
jim potlej napak pravimo — smola.

Mladinci so dosegli lep uspeh že s tem, da so 
se uvrstili na republiško prvenstvo. V ljubljanski 
ligi so izgubili le tekmi z Olimpijo in Slovanom; ti 
dve ekipi pa sta se na republiškem prvenstvu uvr
stili na prvo in drugo mesto. Na prvenstvu niso 
igrali najbolje. Razveseljivo pa je, da je to moštvo 
izenačenih košarkarjev, kjer vse breme ne leži na 
enem ali dveh igralcih. Tudi zanje velja: potruditi 
se, da bi tudi prihodnje leto igrali med najbolj
šimi.

Ekipa pionirjev je trenirala vsega eno sezono. Na 
polfinalnem tumirju, ki sta ga skupaj organizirala 
Partizan Ježica in košarkarski klub Stadion, niso 
mogli računati na vidnejšo uvrstitev, vendar pa so 
povsem zadovoljili gledalce.

REPUBLIŠKI PRVAKI — Vrsta telovadcev Partizana Bežigrad, ki je na republiškem 
prvenstvu osvojila prvo mesto. — Na sliki z leve proti desni: Tomaž Jančigaj, Andrej 
Pregelj, Janez Opeka, Rade Živkovič, Tomaž Pregelj In vodnik Avgust Stražišar.

Spremembe - jeseni
Košarkarji in košarkarice Partizana Ježica

ZBOR OBČANOV H



Sprehod med krtinami in asfaltom v mednarodnem letu turizma
Drži, pa še res je, da je 

naš Bežigrad v zadnjih letih 
doživel marsikaj. Da, v zad
njih desetih letih, ko so rast- 
H stanovanjski bloki iz njiv 
in travnikov kot gobe po 
dežju, ko so se visoko nad 
strehe dvigale prve stolpnice, 
ko sta se lojtmik in furman 
poslovila s Titove (stare Tyr- 
Seve in Dunajske) ceste. Tega 
našega Bežigrada je zdaj še 
enkrat toliko kot nekdaj, ko 
se je še stiskal tani med ljub
ljansko železniško postajo in 
stadionom Pri »mrtvi progi«

travniki. Bežigrad kot nekda
nje Kapucinsko predmestje je 
danes sestavni del mesta, 
pravo predmestje pa se je 
preselilo tja daleč čez Savo. 
Zares, marsikaj se je spre
menilo, toda..,

Prva krtina: 
OBČINSKI CENTER

Za bežigrajsko pošto oziro
ma za letnim kinom so za

čeli riti v zemljo že pred 
tremi, štirimi leti, Razsežen 
prostor je krog in krog »za- 
plankan«, v njegovi notranjo
sti pa se že lep čas ne doaaja 
prav nič. Tu naj bi zrastla iz 
zemlje večnadstropna stolp
nica za občinski aparat, ki 
je svoje čase štel precej več 
kot sto »birokratov« .., Toda 
časi se spreminjajo in ob
činski aparat z njimi. Lopate, 
ki jih je za občinsko palačo 
zasadilo gradbeno podjetje 
Grosuplje, so že zdavnaj zar
javele! Od lepo narisane

* »ptsr«'***

Kaj ko bi ograjo podrli? Na vogalu Titove in Triglavske ulice ne bo stavbe, kot so si jo 
zamislili menda že pred desetletjem.

Za novim naseljem — triglavsko pogorje v malem.

..ji
Gostilne Kačič 2e dolgo ni več; upamo, da urejanje okolice ne bo trajalo tako dolgo, kot 
jo bila Kačičeva hiša na spisku za rušenje.

stolpnice je na začrtanem 
zemljišču ostala samo ogrom
na luknja, dvoje poljskih 
stranišč, baraka za delavce, 
nekaj opeke, vegasti provizo- 
rij ... vse skupaj pa prerašča 
plevel in trava. Tovornjaki tu 
odtakajo izrabljeno olje, plan- 
ke se podirajo... V tistih ve
gastih barakah takoj za plan- 
kami ob Titovi cesti pa ne. 
kaj »Grosupeljčanov« celo 
stanuje. Jedilnico imajo kar 
pod milim nebom, kakor do
kazujejo krožniki in žlice, ki 
se po ves dan sončijo na pro
stem ..,

Druga krtina: 

GOSTILNA KAČIČ

Stara gostilna Kačič, ki je 
nekdaj slovela daleč čez be
žigrajske meje, je bila na
poti ves čas po vojni. Letos 
je končno dočakala svojo 
smrt. Od nje ni ostal niti 
kamen na kamnu ... 'Napol 
razpadli zidovi za njo, ki po
prej niso bili vidni za širšo 
občinsko javnost, pa zdaj raz
kazujejo srnja rebra trolej
busu in se žalostno ogledu
jejo v »stekleni« stolpnici tam 
čez Titovo cesto. Kdaj bo Be
žigrajska cesta planila . na 
drugo stran Titove ceste do 
Linhartove, ko se ji je Kačič 
umaknil, še ni čisto znano. 
Poprej bomo menda dočakali 
podzemeljski hodnik za pešce 
in šop semaforjev, šele potem 
pa cestni podaljšek.

»... - »■ .»rr.jJTCT«

Tretja krtina: 
POHORJE

Zapuščeno gradbišče, kjer je predviden bežigrajski obf<n" 
ski center.

ročen pozimi za otroke. Kje 
pa naj bi se otroci potem 
smučali in sankali?

Četrta krtina: 
PUŠČAVA STOLPNIC

Ob ulici Pohorskega bataljo
na, ki se zvija za tako ime
novano Sosesko 6, so se 
ugnezdile nekakšne vrstne hi
še. Svojo južno stran so si 
zaščitile s hribom, ki jim se
ga skoraj do slemen. Podol
govata gorica je gosto po- 
rastla z meter visokim pleve, 
lom 'in travo . .. Miniaturno 
Pohorje! Zdi se, da se nihče 
ne more odločiti, kam s tem 
hribom, ker je posebno pri-

Takoj za bencinsko črpalko 
ob Titovi 'cesti se dvigajo 
stolpnice. Dve sta nabasani 
z novimi občani že vrsto me
secev, toda doslej se nihče 
ni našel, da bi vsaj malo 
zravnal peščeno puščavo nao
krog. Ljudje se raje spoti
kajo po debelem kamenju, 
skačejo čez luže in kolnejo 
podjetje, ki še ni uredilo poti 
in zelenic... Nikomur izmed 
vrlih stolpničarjev ali novih 
priseljencev pa ni padlo na

misel, da bi sami poprijeli & 
lopate in si utrdili vsaj ozkO 
pot do stolpnišč. Zanalašč 
češ, jaz že ne bom delal 
(Irugc, plačal sem pa tudi do
volj, da bi mi lahko z zlatotl1 
asfaltirali pot do praga.

Kakšna kratkovidnost! 
kole po kosilu pomeni tel<* 
vadba z lopato dvakratf* 
zdravje. Ce ležete s polt11^ 
trebuhom na kavč in zaspi}’ 
pod časopisom, vam salo 
okrog trebuha še bolj nabrc1'' 
ne... sebi v jezo in nezado
voljstvo, družbi v standarde* 
dokaz, dvorišče pred hišo 
ostane slej ko prej 
puščava, ob dežju manjše r 
zero..,

■_ ----r

Peta krtina:
TRIGLAVSKA
OKOLICA

KOPRIVE NAMESTO CVETJA
Krtine in turizem ne gre

do ravno pod roko. Marta 
Vujec, tajnica bežigrajske
ga turističnega društva me
ni takole:

»Krtine! V Ljubljani ob
stoja odlok o javnem redu 
in miru. Na tej osnovi bi 
morala občinska skupščina 
zahtevati, da podjetja in 
posamezniki pravočasno 
odstranijo gradbeni ma
terial, porušijo barake in 
uredijo zemljišče okrog 
dokončanih gradenj. Ko 
gredo naši ljudje na tuje, 
se ne morejo načuditi, ka
ko je vse urejeno. Da, tu
di vsak sam bi se moral 
potruditi, da ima lepo ure
jen vrt in hišo okrašeno s 
cvetjem. Planke in bara- 
karstvo bomo odpravili 
samo, če se bomo zares 
držali gradbenih predpi
sov in določil, ki jasno 
govore, kako in kaj je s 
.eml stvarmi. Naše društvo 
vsako leto skupaj s časo
pisom prireja tekmovanje 
v urejanju hiš in vrtov, 
vendar ta akcija še zmeraj 
ni dovolj široka in nima 
posebnega odziva ob naši 
?lavni vpadnici ~ Titovi 
cesti.«

»Kašno obleko nosi Lju
bljana v letošnjem med
narodnem letu turizma?«, 
smo vprašali podpredsed
nika mestnega sveta inž. 
Ljuba Levstika. Takole 
nam je odgovoril:

»Mesto in mestne občine 
so si letos veliko prizade
vali, da bi čim bolj olep
šali mesto. Rezultati so 
vidni, vendar leta in leta 
nazaj smo te stvari zane
marjali.

Razveseljivo je, da so 
stanovanjska podjetja po
pravila precej izredno sla
bih fasad in to je precej 
polepšalo videz ulic. Opa
ziti pa je, da podjetja, ki 
vzdržujejo ceste in ulice, 
zelo malo skrbijo za nji-/ 
hov estetski videz: ob ma-‘ 
kadnmskih cestah je veli
ko plevela in kupov gra
moza za posipanje, kar ze
lo kazi podobo mesta. Po
trebno bi bilo več reda, 
ne gre pa za kakšne velike 
denarje. Zavedati pa se 
moramo, da vsa prizade
vanja mesta, občin in ko
mun' 1 iih služb, ne morejo 
spremeniti podobe mesta, 
če pri tem ne bodo poina 
gali vsi občani«

Ob začetku Triglavske 
— planke. Pred petimi a 
šestimi leti so bile še ti*’ 
sveže! Tam na) bi iz zco^j. 
pognal dom družbenih orli 
nizacij alt nekaj podobne?* 
krajevne skupnosti Stadion 
nekakšen servis za vse in "L 
vse. Od velikopotezne 
so ostale samo sprhnele pio\. 
ke in velik prostor bolj £ j 
manj samemu sebi namenjaj 
nikomur v korist. Ko bi 1,5 j j 
planke nekdo podkuril 
ogrel ohlajene ideje ...

Tam ob Ljubljanskih 
karnah ;e divjina. Iz zern - 
štrle betonski stebri in rt
javelo železo. Zadaj za 10*
spet dolg, predolg hrib, ‘L‘^ 
zaraščen z zelenjem, ki 
treba nikomur posebej 
Okolica med vzhodnimi b ^ 
gola kot Sinajska puščavo ' 
kamenje je čisto navaden 
skl prod), med zapade ^ 
bloki pa poganjata sr0,„,ei 
trava kot za Savo. Sredi ^ 
njimi je namesto zelenic. > 
kov in otroškega igrišč*' ^ 
va grmada gradbenega blte 
raznih odpadkov in P0t,,tXll 
gradbene šare, vse 
ograjeno. Nihče na ve 

pravijoStari ljudje . 
čez sedem let vse PraVfj U 
de...

j


